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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

آفلاین ها در مقابل آنلاین ها
نیاز  از کالاهای مورد  ایرانیان، بخشی  این روزها، 
خود را به صورت آنلاین سفارش داده و خریداری 
به  مردم  اقبال  رسمی،  منابع  گواه  به  می کنند. 
خریدهای اینترنتی سالانه با 60 درصد رشد مواجه 
بهداشتی  میان، خرید  محصولات  این  در  است. 
و درمانی هم  به این شیوه  بسیار طرفدار یافته؛ 
هرچند پاسخ ها به این سوال که آیا همه محصولات 
به  قانونی  نظر  از  توانند  می  درمانی  بهداشتی 
مشتریان در فضای مجازی  عرضه شوند متفاوت 

است. با این وجود هر روز...
۰۷

مدل اقتصاد ایران با ریاست جمهوری "سیدابراهیم رییسی" به کدام سو می رود؛

راه تازه اقتصاد
اگرچه در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، اقتصاد کشور بر پایه تعاونی ها، بخش خصوصی و دولت بنا نهاده 
شده است، اما طی چهار دهه گذشته، دولت های مختلف با پافشاری، بر نقش پررنگ خود در تصمیمات اقتصادی 
کشور، هر یک فضا و مدل های متنوع اقتصادی را در کشور پیاده کرده اند که بعضا از سیاستهای قانون اساسی به دور 
بوده و شاهد رانت، فساد و ... در بخش های مختلف اقتصاد هستیم. امروز اما در آستانه سیزدهمین انتخابات ریاست 

جمهوری برخی از نامزدهای انتخابات بر ایجاد فضای جدید بر اقتصاد کشور و اسلامی شدن آن سخن می گویند. 

گزارش

 دیدگاه۰2

خروج از قاعده بازار
قیمت  زمان  هر  داده  نشان  کشور  اقتصاد  تجربه 
گذاری دستوری شده و از قاعده بازار خارج شده 
مصرف  یکی  بودند؛  اساسی  دیده  زیان  طرف  دو 
کننده و دیگری تولیدکننده. ورود دولت در قیمت 
گذاری دستوری در سال ۹۷ به مدت ۲.۵ تا ۳ ماه 
)از مرداد ۹۷ تا پایان مهر ماه ۹۷( ۴ هزار میلیارد 
تومان رانت در کشور توزیع کرده و ضرر آن متوجه 
تولیدکنندگان فولاد کشور بوده است. در اسفند ۹۸ 
تا اردیبهشت ماه ۹۹ نیز با قیمت گذاری دستوری 

دولت در بازار سرمایه و بورس...
۰4
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استاندار اصفهان اواخر اردیبهشت امسال در جلسه شورای اداری اصفهان عنوان کرد که 
بزرگترین دغدغه من و تمامی مدیران در سطح استان اصفهان تامین آب شرب است و در 
صورتی که مدیریت در مصرف آب انجام نشود ممکن است تابستان شاهد قطع آب در کل 
استان باشیم. به گفته عباس رضایی، شیوع ویروس کرونا باعث افزایش مصرف آب شد و از 
سوی دیگر کمبود بارندگی طی ماه های اخیر باعث شد که شرایط سختی را امسال پیش رو 

داشته باشیم.

وزیر راه و شهرسازی گفت: با تلاش و پیگیری های مداوم متعهد هستیم رینگ حلقه 
حفاظتی اصفهان را در یک بازه زمانی فشرده احداث کنیم. محمد اسلامی، در آئین 
بهره برداری از مجموعه پل ها و تقاطع چهار سطحی شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
در اصفهان، اظهار کرد: رینگ حفاظتی  برای اصفهان بزرگ بسیار مهم است. با افتتاح 
کنار گذر شرق در اصفهان مسیرهای شمال به جنوب بسیار نزدیک تر می شود و حرکت 

ترانزیتی را روان تر خواهد کرد. 

 نوســان:یک کارشناس صنعت 
و بازار خــودرو می گوید: صنعت 
خودروسازی ایران در حال حاضر 
عامل تورم است، بنابراین سیاست 
گذاران باید به این نتیجه برسند 
که آیا می خواهند اقتصاد تورمی 
باشــد و باز هم با چاپ پول برای 
زنده نگاه داشتن این صنعت، فشار 
بیشتری به مردم تحمیل شود یا 
اینکه باید جواب مردم را بدهند 
و از حمایت هــای غیر ضروری 
از صنعت خودروســازی دست 

بکشند.
فربد زاوه، با اشاره به تأثیر مدیریت غلط 
اقتصاد کشــور بر بخش های مختلف 
اقتصادی اضافــه می کند: مــا تنها در 
صنعت خودروسازی مشکل نداریم، بلکه 
به دلیل مدیریت غلط و سوء تدبیرها در 
همه صنایع مشکلات اساسی داریم؛ مثل 
اینکه در ایران  ۲۸ هزار واحد مرغداری 
داریم، ششمین کشور تولید کننده مرغ 
جهان هستیم اما کمبود مرغ باعث هم 
گرانی و باعث به صف کردن مردم شده 
است، بنابراین به این نتیجه می رسیم 
که ساختار مدیریتی و اصلاحی کشور 
در امور اقتصادی غلط بوده که از مرغ تا 
خودرو را با چالش هــای متعددی رو به 
رو کرده است. وی می افزاید: ما مدل ها و 
تجربه هایی از این موضوع داریم، مثلا در 
ترکیه، رومانی وکل اروپای شرقی و تمام 
کشورهایی که خود را از قید کمونیسم 
رها کرده اند این مدل به خوبی کارآمدی 
خود را نشان داده است. این کشورها به 
ســمت بازار آزاد و کوچک سازی دولت 
و ایجاد دولــت متمرکز مرکزی حرکت 
کردند، توجه و الزام به باقی ماندن بر این 
الگوهاست که باعث رشد اقتصادی و رفاه 
عمومی و کاهش تورم در این کشــورها 

شده است. 
وی با انتقاد از سیاســت های غلطی که 
در خودروسازی کشــور اتخاذ می شود 
گفت: اگر خودروســازی دولتی باشد، 
قیمت گذاری ها دستوری و توزیع رانت 
در آن ادامه داشته باشد و با چاپ پول به 
ضرر همه مردم با تحمیل تورم به مردم، 
به صنعت خودروسازی پول تزریق شود 
یعنی با همین دست فرمان اگر جلو برویم 
روز به روز شاهد بدتر شــدن حال و روز 
صنعت خودروسازی کشورخواهیم بود.
وی در خصوص نقش صنعت خودرو در 
افزایش تورم گفت: صنعت خودروسازی 
ایران در حال حاضر عامل تورم اســت، 
بنابراین سیاســت گذاران بایــد به این 
نتیجه برسند که آیا می خواهند اقتصاد 
تورمی باشــد و باز هم با چاپ پول برای 
زنده نگاه داشــتن این صنعت، فشــار 
بیشتری به مردم تحمیل شود یا اینکه 
باید جواب مردم را بدهند و از حمایت های 
غیر ضــروری از صنعت خودروســازی 
دست بکشند، هر گونه انحصاری کنار 
برود و سازندگان خودرو با ایجاد رقابت 
این صنعت را رشد دهند، به هر حال این 
موارد، محورهای مهمی اســت که باید 
دولت آینده آن را در رئوس کار خود قرار 
دهد، هر گونه تغییری در فعالیت هایی 
که خودروســازان و این صنعت تاکنون 
داشته اند با اجرای راهکارهای داده شده 
به نفع صنعت خودرو و متقاضیان است، 
در غیر این صورت برای حمایت از صنعت 
خودروســازی باید منتظر تــورم های 
وحشتناک تری درآینده ای نه چندان 

دور باشیم.

رینگ حلقه حفاظتی اصفهان احداث می شودنگرانی استاندار اصفهان از قطعی آب
اقتصاد اصفهان

     گزارش

صنعت خودروسازی
عامل تورم است

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: دبیر ستاد انتخابات استان اصفهان گفت: این استان آماده 
برگزاری انتخابات سالم و باشکوه است و تدابیر لازم در جلسات 
است.  شده  اندیشیده  مردم  حداکثری  مشارکت  برای  مربوط 
استان اصفهان بیش از پنج میلیون و ۳۰۰ هزار نفر جمعیت در ۲۴ 
شهرستان دارد که ۸۸ درصد از جمعیت آن در ۱۱۱ شهر زندگی 
می کنند. ثبت نام داوطلبان شوراهای اسلامی شهر انتخابات ۱۴۰۰ 
از بیستم اسفند جاری بطور رسمی آغاز شد. آنچه می خوانید، 
مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان 

گذشت؛

پژوهشی از مس تا آمار
تعدادی از دانشجویان گروه آمار دانشگاه اصفهان در پژوهشی به نظرسنجی 
از صنعتگران و شاغلان در حرفه صنایع دستی پرداخته اند که براساس نتایج 
به دست آمده از آن، رضایت مندی اغلب صنعتگران از وضعیت درآمد، بیمه 
بازنشستگی و ... کمتر از حد متوسط است. نتایج این پژوهش که از سوی "ایسنا" 
منتشر شده نشان می دهد که رضایتمندی اغلب صنعتگران از وضعیت درآمد، 
بیمه، بازنشستگی و ... کمتر از حد متوسط است و وضعیت بازاریابی و فروش 
چندان مناسب و قابل قبول نیست، همچنین حمایت مردم از نظر معیارهایی 
مانند شناسنامه دار بودن اثر و استقبال و آگاهی از اصل بودن و ...را نمی توان 
قابل قبول دانست و از حد متوسط کمی کمتر است، حمایت سازمان ها و ارگان 

های موثر نیز مناسب و قابل قبول نیست. 

افول کشاورزی در شرق اصفهان
افول کشاورزی به ویژه در شرق اصفهان بسیار جدی است. »مجید مصلحی« از 
فعالان اجتماعی استان طی گفت وگو با روزنامه همشهری معتقد است: بی آبی 
به کشاورزان اصفهانی به ویژه در شرق استان صدمه های زیادی وارد کرده، زیرا 
امرار معاش مردم شرق اصفهان بیشتر با کشاورزی است.  به گفته او و بسیاری 
از شهروندان، بی آبی در شرق استان به معضلات اجتماعی چون بزه، طلاق، 
بیکاری، فساد، فقر، دزدی و مشکلات خانوادگی دامن زده که اغلب آن ها نتیجه 
وضعیت اقتصادی خانواده هاست.  بحران های زیست محیطی در کنار عوامل 
تشدیدکننده ای چون وجود صنایع سنگین، ضعف ناوگان حمل و نقل عمومی 
و ترافیک شهری، مجموعه ای از چالش های ۱0 سال اخیر اصفهان را تشکیل 
می دهند که اکنون به نقطه حاد و بحرانی نزدیک شده اند. مدت هاست طرح های 
انتقال آب خارج از حوضه آب رسانی به داخل زاینده رود تحویل وزارت نیرو و در 
دولت های مختلف توسط نمایندگان استان پیگیری شده است، اما در حد طرح 

و نظر باقی مانده است. 

اصفهان در میان استان های سالمند کشور
رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان گفت: پنجره جمعیتی ایران تا سال ۱۴۲۵ 
تقریبا باز می ماند و بعد از آن بسته می شود. به این ترتیب فقط ۲۵ سال دیگر 
فرصت باقی مانده تا زیر ساخت های کشور را برای موج و بحران سالمندی مهیا 
شود. رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان درباره مفهوم سالمندی فردی می 
گوید: چنانچه تعداد افراد بالای 60 سال یک جامعه بیشتر باشد، به این معنی 
است که آن جامعه دارای زیرساخت های بالای رفاهی، سلامت و امکانات است. او 
بیان کرد: دارا بودن یک جامعه از بالاترین امکانات رفاهی و بهداشتی موجب این 
امر می شود که آن کشور بر نرخ بالای مرگ و میر مادران باردار، نوزادان و ... غلبه 
کند. همچنین می تواند شاخص امید به زندگی را افزایش دهد و تعداد سالمندان 
آن کشور افزایش پیدا می کند. او تأکید کرد: پنجره جمعیتی ایران از سال ۱۳۸۵ 
باز است و این یعنی تعداد افراد ۱۵ تا 6۴ سال کشور بیش تر از دوسوم جمعیت 
را تشکیل می دهند و این پنجره تا سال ۱۴۲۵ تقریبا باز می ماند و بعد از آن بسته 
می شود. همچنین ۲۵ سال دیگر فرصت باقی مانده تا زیر ساخت های کشور را 
برای موج و بحران سالمندی آماده کنیم. علامه درباره وضعیت استان های کشور 
در بحث سالمندی ادامه داد: استان های گیلان، مازندران، مرکزی، البرز، تهران 
و اصفهان استان های سالمند کشور هستند و وضعیت خوبی ندارند و استان های 

سیستان و بلوچستان و هرمزگان از استان های جوان ایران به شمار می آیند.

اعلام نیاز برای مسیرهای جدید در اصفهان
سال۹۹ شورای ترافیک اصفهان تصمیم گرفت ۷۷۷کیلومتر مسیر استاندارد 
و ایمن دوچرخه سواری برای این کلانشهر ایجاد کند؛ اقدامی که ضمن توسعه 
فرهنگ دوچرخه سواری بر حفظ سلامت مردم، کاهش مشکلات ترافیکی و 
آلودگی هوا موثر است. در حال حاضر ۱۳۵کیلومتر از این مسیر اجرا شده و 
6۴۲کیلومتر آن باقی مانده است. از ۷۷۷کیلومتر مصوب، ۳00کیلومتر درجه 
یک با عرض ۲متر و جدول گذاری و ایمن سازی در قالب مسیرهای یک طرفه 
و دوطرفه ایجاد می شود. ۵۵کیلومتر درجه۲ با خط کشی و علائم ترافیکی در 
سمت راست خیابان و تابلوی توقف ممنوع، ۳۵کیلومتر درجه۳ با خط کشی 
در پیاده رو و ۳0 کیلومتر درجه۴ در مسیر خط ویژه اتوبوس ساخته خواهد 
شد. طبق گفته »علی ملک زاده فر« رئیس اداره اجرایی معاونت ترافیک شهری 
اصفهان پیش از این ۴۵کیلومتر مسیر دوچرخه سواری در شهر وجود داشت 
به صورت  دیگر  و بخش های  زاینده رود  در حاشیه  آن  از  زیادی  که بخش 
پراکنده در نقاط دیگر شهر ایجاد شده بود. رئیس اداره اجرای معاونت ترافیک 
شهری اصفهان ادامه این مسیر را منوط به بسترسازی و فرهنگ سازی برای 
دوچرخه سواری و ایجاد زیرساخت های لازم می داند و می گوید: »برای اجرای 
طرح، بازه ۴ساله در نظر گرفته ایم و تا سال ۱۴0۴ این ۷۷۷ کیلومتر تکمیل 
خواهد شد.« در مواردی وجود بافت قدیمی خیابان ها، کسبه محل، عادت های 
مردمی و ترافیک ماشین های عبوری، مشکلاتی را به وجود آورده ، اما در کنار آن 

مشارکت و حمایت هم زیاد بوده است.

اصفهان
روی موج تبلیغات انتخاباتی

برای  اسلامی  فعالان  ادعاهایی  از  یکی 
سیستم اقتصاد اسلامی این است که شکاف 
بین غنی و فقیر کاهش و رفاه افزایش می 
یابد. ایرادات سیاست های اقتصاد سرمایه 
و  طبقاتی  شکاف  آن  نتیجه  که  داری 
ناکارآمدی اقتصاد کنونی ایران است، از بین 
می رود، در این میان موضوع بانکداری بدون 
ربا و نفی قمار و سوداگری از مهمترین ابعاد 
این مدل اقتصادی است. عضو هیات رئیسه 
اتاق تعاون استان اصفهان در این باره به " 
نوسان" می گوید: اینکه نویسندگان قانون 
اساسی کشور در اولویت بندی، اقتصاد ایران 
را بر پایه تعاونی ها و سپس بخش خصوصی 
و بعد بخش دولتی بنا نهاده است، این ترتیب 
بدین معناست که اگر جمهوری اسلامی 
فضای خود را به سمت اقتصاد تعاونی ها 
پیش ببرد، این مدل بیشتر به مدل اقتصاد 
اسلام نزدیک تر است، چراکه اقتصاد تعاونی 
با توزیع  عدالت محور است و همچنین 

ثروت، مانع تکثر ثروت می شود.

پایان تاریخ مصرف اقتصاد دولتی
به اعتقاد حبیب الله بهرامی، امروز تاریخ 
حاکم  دولتی  اقتصاد  سیستم  مصرف 
در کشور تمام شده است، از سوی دیگر 
اقتصاد لیبرالیستی جامعه را اغنا نکرده 
است، بنابراین در این شرایط می توان روی 
به سمت اقتصاد تعاونی ها بیاوریم. او ادامه 

می دهد: اگر امروز به سمت اقتصاد اسلامی 
حرکت کنیم، دیگر نیاز به تغییر قانون و 
همه پرسی نداریم و اگر تقویت اقتصاد بر 
پایه تعاونی ها را سبقه خود قرار دهیم، 
عدالت  که  اسلامی  اقتصاد  نظام  اهداف 
محور بوده و موجب توزیع صحیح ثورت 
می شود،  محقق خواهد شد. او می گوید: 
به طور قطع طی یک دهه آینده نیز هر 
اتفاقی که در کشور رخ دهد داخل آن رانت 
وجود دارد، البته این شرایط ناخواسته ایجاد 
می شود و به نوعی در امور اقتصادی کشور 
گویی راهی به غیر از رانت نداریم، بنابراین 
معتقدم حرکت اقتصاد بر پایه تعاونی ها 
رانت را از بین می برد. او با اشاره به قانون 
اصل ۴۴ قانون اساسی، توضیح می دهد: 
در این قانون، تعاونی هایی با عنوان تعاونی 
های فراگیر ملی، استانی و شهرستانی وجود 
دارد و اگر تعاونی های بالای هزار نفر عضو در 
کشور شکل بگیرد، با جمع آوری سرمایه 
های خُرد مردم می توان کارهای بزرگی در 
کشور رقم زد. بهرامی می گوید: به عنوان 
مثال اجرای طرح های انتقال آب به استان 
اصفهان چه از خلیج فارس باشد چه از 
سرشاخه های کوهرنگ و کارون و ... بسیار 
هزینه بر است که دولت بودجه ای برای 
اجرای آن ندارد، بنابراین می توان از طریق 
تعاونی های بزرگ و سرمایه های خرد، پروژه 
های بزرگ کشور را پیش برد، همچنین این 

سیاست را می توان در اجرای طرح های 
منطقه ویژه اقتصادی و یا قطار سریع السیر 
اصفهان- تهران که نیازمند میلیاردها تومان 
هزینه است، پیاده کرد؛ چراکه امروز دولت 
پولی برای این طرح ها ندارد و اگر بخش 
خصوصی نیز وارد این پروژه ها شود، گرفتار 

رانت و انحصار خواهند شد.

سپردن اقتصاد به دست مردم
به اعتقاد این عضو اتاق تعاون استان اصفهان، 
می توان مطابق اقتصاد اسلامی و تعاونی ها 
طرح های بزرگ و پرهزینه را اجرا کنیم. او 
با یادآوری اینکه در قانون اساسی و قوانین 
اشاره  تعاونی ها  به  عادی کشور همواره 
شده است، می گوید: از سوی دیگر مقام 
معظم رهبری همواره بر سهم ۲۵ درصدی 
تعاون در اقتصاد کشور تاکید کرده اند که 
این مهم می تواند شرایط اقتصاد کشور را 
بهبود دهد. باید توجه داشت که در قانون 
اساسی سهم دولت در اقتصاد ۲0 درصد، 
تعاونی ها ۲۵ درصد و سهم بخش خصوصی 
۵۵ درصد است که اگر این اتفاق در کشور 
بیفتد، به طور قطع الگویی در جهان اسلام 
خواهیم شد.او همچنین تاکید می کند: یکی 
از معانی اقتصاد مقاومتی که توسط مقام 
معظم رهبری مطرح شده، سپردن اقتصاد 
به دست مردم است که ایجاد این فضا در 
تشکل قانونی همچون تعاونی ها امکان پذیر 

است. به گفته بهرامی، تجربه نشان داده که 
ساخت مسکن از طریق تعاونی ها موفق 
ترین اقدام توسط انبوه سازان بود، چراکه با 
جمع شدن پول های خُرد ساخت و سازهای 
بزرگ انجام شد و افراد زیادی صاحب خانه 

شدند.
او با اشاره به اینکه مدل اقتصاد اسلامی برای 
نخستین بار توسط شهید صدر نوشته شد 
که هنوز به شکل تئوری باقی مانده است، می 
گوید: به طور قطع با توجه به اینکه اقتصاد 
بر پایه تعاونی ها مورد تایید شورای نگهبان 
است، به نوعی مدل اقتصاد اسلامی به شمار 
می رود. عضو هیات رئیسه اتاق تعاون استان 
اصفهان در خصوص مدل اقتصاد اسلامی 
در بانک ها نیز توضیح می دهد: در کشور 
نمونه ای از بانک های اسلامی همچون بانک 
قرض الحسنه مهر ایرانیان و یا رسالت وجود 
دارد که هر دو بانک نه تنها سودی به کسی 
پرداخت نمی کنند، بلکه از کسی هم بهره 
و سود دریافت نمی کنند، البته در این مدل 
بانکداری ایراداتی هم وجود دارد که سقف 
وام ها محدود بوده و توان پرداخت وام های 
کلان را ندارند و یا هنوز مکانیسم پرداخت 
وام های چند صد میلیاردی در این بانک ها 
تعریف نشده است، البته در قالب تعاونی ها 
افراد می توانند به عنوان مثال ۱0 وام ۱00 
میلیون تومانی را به طور جداگانه دریافت و 

طرح هایی را پیاده کنند. 

جایگاه     بازارسرمایه
در اقتصاد اسلامی

او درباره این مدل اقتصادی در بورس نیز می 
گوید: اگر در بورس قیمت های تضمینی 
درنظر گرفته شود، می توان با قیمت ثابتی 
اصلاحاتی را در بحث تعاونی اجرا کنیم. 
او توضیح می دهد: زمانیکه به مردم می 
گوییم وارد بورس شوند، در این فضا دولتی 
ها و خصولتی ها نیز با ارقام سنگین وارد بازار 
سرمایه می شوند و با توجه به رانت اطلاعاتی، 
در تغییر شاخص های بورس تاثیرگذارند، اما 
اگر قانونی برای خروج سرمایه های مردم از 
بورس وجود داشت و سقف مشخصی برای 
خروج سرمایه ها وجود داشت، امروز مردم 
بابت سرمایه گذاری در بورس درگیر مشکل 
نشده بودند. به اعتقاد بهرامی، اگر اقتصاد 
اسلامی شهید صدر را در فضای کنونی 
کشور اجرایی کنیم، با توجه به نزدیک بودن 
اقتصاد تعاونی ها به این مدل اقتصادی و 
وجود شاخصه های عدالت در آن، می توان با 
سرمایه های خُرد، کارهای بزرگی در اقتصاد 
کشور پیاده کرد. او تصریح می کند: اقتصاد 
تعاونی ها به نوعی به اقتصاد اسلامی نزدیک 
است، اما امروز سهم بخش تعاون در اقتصاد 
دولت  درحالیکه  است،  درصد   ۵ کشور 
نزدیک ۸0 درصد اقتصاد ایران را در اختیار 
گرفته، اگرچه باید سهمی ۲0 درصدی در 
اقتصاد داشته باشد. بنابراین در مدل اقتصاد 
اسلامی دولت باید سهم خود را به دو بخش 

تعاون و خصوصی واگذار کند.

مدل اقتصاد ایران با ریاست جمهوری "سیدابراهیم رییسی" به کدام سو می رود؛

راه تازه اقتصاد
حبیب اله بهرامی می گوید: اقتصاد لیبرالیستی جامعه را اغنا نکرده و با این شرایط باید به سمت اقتصاد اسلامی برویم

اگرچه در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، اقتصاد کشور بر پایه تعاونی ها، بخش خصوصی و 
دولت بنا نهاده شده است، اما طی چهار دهه گذشته، دولت های مختلف با پافشاری، بر نقش پررنگ 
خود در تصمیمات اقتصادی کشور، هر یک فضا و مدل های متنوع اقتصادی را در کشور پیاده کرده 
اند که بعضا از سیاستهای قانون اساسی به دور بوده و شاهد رانت، فساد و ... در بخش های مختلف 
اقتصاد هستیم. امروز اما در آستانه سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری برخی از نامزدهای انتخابات 
بر ایجاد فضای جدید بر اقتصاد کشور و اسلامی شدن آن سخن می گویند. اگرچه طرفداران اقتصاد 
اسلامی به طور کلی آن را به صورت نه سوسیالیستی و نه سرمایه داری، بلکه به عنوان یک »راه سوم« توصیف 

می کنند؛ طریقی ایده آل که هیچ کدام از معایب دو سیستم دیگر را ندارد. 
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گار
ه ن

نام
وز

 / ر
دی

جا
ه س

حان
ری

 نوســان: وزیر صمــت در جدیدترین 
اظهارنظر خود از حذف امضاهای نکبت بار 
طلایی که در دســتور کار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت قرار گرفته بود خبر داد و 
گفت: ریشه های فساد در امضاهای طلایی 
بود و مقابله با این فساد خیلی سخت بود و 
نمی دانید شبکه فساد چه امکاناتی دارد، با 
این وجود تنها دو امضای طلایی مانده که 
تا هفته جاری آنها را هم برمی داریم و هر 
کسی در ایران خواست فولاد و کنسانتره 
بزند بــه شــرط تامین خوراک توســط 

خودشان می توانند، بروند و بزنند و وزارت 
صمت دیگر هیچ امضای طلایی ندارد.

علیرضا رزم حســینی در جلسه مشترک 
اقتصــاد مقاومتــی شــورای معــادن و 
هم اندیشــی با فعالان اقتصادی اســتان 
کرمان اظهار کرد: مردم چشم اغماض به 
کارگزاران خود داشته باشــند که تا حد 
توانشان کار کردند و امیدواریم کارگزاران 
بعدی خدمات بیشــتری ارائه دهند. وزیر 
صمت گفت: وزارت صمــت با ۳۸ درصد 
تولید ناخالص داخلی و ۴0 درصد اشتغال 

کشــور یکی از وزارتخانه های مهم کشور 
است و با وجود شــرایط سخت ناشی از 
جنگ تمام عیار اقتصادی دشــمنان و 
شــیوع اپیدمی کرونا توانست توفیقات 
بسیاری را در حوزه های صنعتی و معدنی 
کشور حاصل کند. وی تصریح کرد: امروز 
کارخانه ای نداریم که به علت نبود مواد 
اولیه تعطیل باشد و طی سه ماه نخست 
ســال جاری رشــد صادراتی در کشور 
۵0 درصد نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزایش داشته و ۱۴6 میلیون 

تن کالا جابه جا شده است.

وزارت صمت دیگر هیچ امضای طلایی ندارد؛

روایت آقای وزیر از حذف امضاهای طلایی
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گفت:  اصفهان  نوسان:شهردار 
در  شهر  تئاتر  طرح  اجرای  برای 
چهارباغ عباسی اختلافاتی وجود 
داشته که مسائل آن در حال رفع 

شدن است.
قدرت اله نوروزی در شصت و پنجمین 
با  اندیشی اصفهان فردا  نشست هم 
منطقه  معتمدان  از  جمعی  حضور 
اینکه  به  اشاره  با  اصفهان  شهر   ۸
منطقه هشت و محله های هفده گانه 
اصفهان  شهری  مدیریت  برای  آن 
دو  طی  کرد:  اظهار  نیست،  ناآشنا 
سال اخیر چهار مرتبه به این منطقه 
محله های  از  را  بازدیدهایی  و  آمده 
و  آباد  بهرام  اصفهان،  خانه  کوجان، 
 ۹۸ سال  نوروز  دادم؛  انجام  پرتمان 
ساعاتی را در کوچه پس کوچه های 
و  داده  اختصاص  بازدید  به  منطقه 
تصمیم گرفتیم که پرتمان آسفالت 
نیز  مرتبه  چندین  همچنین  شود، 
به تنهایی در محلات منطقه هشت 
گو  و  گفت  مردم  با  و  یافته  حضور 
کرده ام. وی ادامه داد: منطقه ۸ بیش 
از دو هزار هکتار وسعت دارد که ۲۷0 
هزار نفر از جمعیت دو میلیون و ۲۵0 
هزارنفری شهر اصفهان در آن ساکن 
افزود: در سال گذشته  هستند. وی 
۱۵0 درصد جذب بودجه در منطقه 
هشت انجام شده است که ۷۱ درصد 
آن در حوزه عمرانی و ۲۹ درصد در 

بخش جاری بوده است.
نباید  اینکه  بیان  با  اصفهان  شهردار 
 ۵.۳ منطقه  این  سبز  فضای  سرانه 
مترمربع باشد در حالی که متوسط 
سرانه فضای سبز شهر اصفهان ۱۸.۴ 
متر است و در برخی مناطق شهر به 
بیش از ۲6 متر می رسد، تصریح کرد: 
هرچند بر اساس مصوبه شورای عالی 
شهرسازی، سرانه فضای سبز ۹ متر 
تعیین شده و اینکه میانگین فضای 
سبز شهر اصفهان ۱۸ مترمربع است، 
وی  دارد.  خوب  شرایط  از  حکایت 
شهرداری  هشت  منطقه  در  افزود: 
چمن های  و  گونه ها  از  استفاده  با 
مقاوم به کم آبی ۲0 هزار مترمربع به 
فضاهای سبز قبلی اضافه شده است.

طرح  خصوص  در  اصفهان  شهردار 
های اجرایی در شهر اصفهان نیز با 
تئاتر  طرح  اجرای  برای  اینکه  بیان 
اختلافاتی  عباسی  چهارباغ  در  شهر 
وجود داشته که مسائل آن در حال 
زودی  به  گفت:  است،  شدن  رفع 
و  موسیقی  پردیس  احداث  پروژه 
مجموعه  در  هکتاری   ۲۲ پارک 
گل نرگس کلنگ زنی خواهد شد و 
طرح جدیدی برای چهارباغ بالا آغاز 
منطقه شش  در  همچنین  می شود. 
شهرداری نیز دو سالن تئاتر در حال 
احداث است. وی اظهار کرد: ساخت 
هر کیلومتر مسیر مترو ۵۵ میلیون 
دلار هزینه دارد این در حالی است 
که سال ۸0 که کلنگ مترو به زمین 
کیلومتر  هر  ساخت  برای  شد  زده 
باید  تومان  میلیارد  مترو ۱۴  مسیر 
هزینه می شد. نوروزی بیان کرد: در 
مدیریت  دوره  این  فعالیت  ابتدای 
شهری، مترو فقط تا چهارراه تختی 
امکان جابه جایی مسافران را داشت و 
هیچکس باور نمی کرد ادامه مسیر تا 
صفه در مدت چهار ماه احداث شود و 
تعداد مسافران آن از یک هزار و 600 
مسافر تا قبل از کرونا به ۱۲0 هزار نفر 

افزایش یابد.

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان گفت: در این دوره که ما با مشکلات زیادی 
از جمله کرونا، تورم و تحریم روبرو بودیم که تأثیر زیادی بر منابع اقتصادی و درآمدی 
شهرداری گذاشت، اما بسیار مدبرانه این مشــکلات را پشت سر گذاشتیم. حسین 
امیری افــزود: در این دوره مدیریت شــهری از توان و ظرفیــت بخش خصوصی در 
اجرای پروژه ها استفاده شده است به طوری که در تمامی مناطق ۱۵ گانه پروژه های 

مشارکتی فعال است. 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان گفت: نگاه فرهنگی و اجتماعی در 
شهر تنها معطوف به آموزش های عمومی نیست بلکه رویکرد تخصصی نسبت به مباحث 
آموزشی سیاست های سازمان را به سمت بسترسازی و حمایت از مشارکت کودکان و 
نوجوانان هدایت کرده است. رحیم محمدی اضافه کرد: حضور فعال در رویدادهایی مانند 
ایده کاپ نهم با موضوع مدیریت پسماند، رویداد ردپای دانش آموزی و رویداد ایده شو در 

راستای جلب مشارکت در پروژه های پرورش ایده و خلاقیت رقم خورد.

جایگاه کلیدی کودکان در پروژه های فرهنگی پسماندپروژه های مشارکتی در تمامی مناطق 15 گانه 

گزارش

گزارش

ایجاد سالن تئاتر شهر 
در چهارباغ عباسی

با رونمایی از ابرپروژه شهید سلیمانی به انجام رسید؛

ظریف ادامه داد: میزان پیشرفت قابل توجه 
پروژه مرکز همایش های بین المللی اصفهان 
و بهره برداری از نمایشگاهی که یک نمایشگاه 
بین المللی آبرومند در شهر اصفهان به شمار 
می رود، نشان دهنده مدیریت بسیار خوب 
شهری و همت عالی دکتر نوروزی و حمایت 
استاندار و مجموعه شهرداری است. وزیر امور 
خارجه کشورمان با بیان اینکه استفاده از سالن 
مرکز همایش های بین المللی، بسیار مهم 
است، تصریح کرد: با مجموعه هایی که در این 
پروژه در نظر گرفته شده است، می توان از این 
مکان به عنوان یک مجموعه همایش های بین 
المللی در سطح منطقه که مشابه آن را ندیدم و 
به مراتب از سالن مجمع عمومی سازمان ملل 

متحد زیباتر و مدرن تر است، استفاده کرد.

 امکانات جانبی مرکز همایش ها 
دقیق و استاندارد است 

وی ادامه داد: امکانات جانبی این سالن بسیار 
برجسته و قابل استفاده است، پیش بینی هایی 
که برای احداث هتل ها و مرکز دیپلماتیک و 
مرکز تجارت جهانی، صورت گرفته بسیار 
دقیق، به جا و براساس استانداردهای جهانی 
بوده است. ظریف با اشاره به اینکه امیدواریم 
با  ای  نامه  تفاهم  آینده  هفته  چند  ظرف 
شهرداری و استانداری اصفهان برای استقرار 
منطقه دیپلماتیک در این مرکز امضا کنیم، 
گفت: باید در این مرکز، جاذبه هایی برای 
سفارت خانه های خارجی ایجاد شود تا حضور 
آن ها یا به صورت استقرار دفاتر و یا به صورت 
کنسولگری با هماهنگی شورای تامین استان 
و سایر دستگاه ها، برقرار شود. وی ضمن تقدیر 
از اقدامات بین المللی شهرداری، پروژه شهروند 

دیپلمات شهرداری را بسیار جذاب توصیف و 
اظهار کرد: امیدواریم بتوانیم با پیگیری، سرمایه 
گذاری برای احداث هتل های مرکز همایش 
با طرف های خارجی  را  المللی  بین  های 
ادامه  ظریف  برسانیم.  نتیجه  به  علاقمند، 
داد: البته عده ای به همه چیز ایراد می گیرند، 
در چنین مواقعی به زمزمه یک شعر بلند از 
سعدی عادت کردم که می گوید »به کوشش 
توان دجله را پیش بست، نشاید زبان بد اندیش 
بست«؛ اگر قرار باشد با سرزنش هر فردی کنار 
بکشیم، هیچ کار خوبی در دنیا انجام نمی شود 
چراکه هر کار خوبی در دنیا گروه مخالفی هم 
دارد. وی با اشاره به اهمیت شرکت های دانش 
بنیان اظهار کرد: شرکت های دانش بنیان 
در همین پروژه توانسته اند سقفی را طراحی 
کنند که وزن آن از هر مترمربع ۱۵0 کیلوگرم 
به ۵0 کیلوگرم کاهش یابد؛ آینده کشور در 
شرکت های دانش بنیان است و ایران هم 

توانمندی بسیاری در این حوزه ها دارد.

بهره مندی از بخش خصوصی 
برای استفاده از قابلیت های مرکز همایش ها 

ظریف با بیان اینکه سالن همایش های اصفهان 
برای بخش خصوصی می تواند مورد استفاده 
قرار گیرد، گفت: اگر بخواهیم سالن زنده باشد 
نباید به استفاده بخش دولتی منحصر شود 
چراکه چنین مراکزی اگر بعد از مدتی مورد 
استفاده قرار نگیرد، خواهد مرد و به روز نمی 
شود. وی در پایان از مجموعه مدیریت شهری 
اصفهان بابت ساخت مرکز همایش های بین 
المللی اصفهان به عنوان یک دستاورد بزرگ 
در  فناوری  و  مدیریتی  اقتصادی،  علمی، 

اصفهان قدردانی کرد.

پیگیری تفاهم سه جانبه 
برای استقرار منطقه دیپلماتیک در اصفهان 

شهردار اصفهان با درخواست از وزیر امور خارجه 
برای ایجاد ظرفیت مناسب برای بهره برداری از 
مرکز همایش های بین المللی اصفهان گفت: 
اصفهان با ظرفیت مرکز همایش ها می تواند به 
شبه پایتختی برای برگزاری مراسم بین المللی 
تبدیل شود. قدرت اله نوروزی در بازدید وزیر 
امور خارجه از مرکز همایش های بین المللی 
اصفهان، با قدردانی از حمایت های مداوم 
وزارت امور خارجه از مدیریت شهری اصفهان 
به خصوص در پیشبرد این پروژه اظهار کرد: با   
تکمیل این مجموعه دغدغه شهرداری از روز 
بعد از افتتاح در مورد بهره برداری از این مرکز 
خواهد بود. وی افزود: در این مورد با حمایت 
شما جلساتی با سرمایه گذاران قطری برگزار 
شد که با بروز برخی مسائل در کشور، معادلات 
به هم خورد. بنابراین از شما درخواست داریم 
این مسئله را با وزیر امور خارجه یا سفیر قطر در 
ایران به عنوان یک ماموریت اصلی در رابطه با 

اصفهان مطرح کنید.

اصفهان؛ شهر زیرساخت ها
توسعه  شهرداری  که  این  بیان  با  نوروزی 
زیرساخت ها در اصفهان را همواره پیگیری 
می کند گفت : شهرداری ۵ هزار میلیارد تومان 
در این چند سال در زیرزمین برای ساخت مترو 
صرف کرده چون می داند این شهر چقدر به 
توسعه حمل و نقل پاک و توسعه زیرساخت 
هایش نیاز دارد. وی افزود: با مجوز دولت برای 
ساخت حلقه چهارم اصفهان که ۸0 کیلومتر 
طول دارد، میلیاردها تومان هزینه کرده ایم 
تا بزرگترین پل در شهر اصفهان به نام شهید 

سردار سلیمانی ساخته شود و فردا شاهد افتتاح 
آن خواهیم بود. شهردار اصفهان با اشاره به 
ساخت قطار حومه ای و تراموا در شهر اصفهان 
اظهار کرد: اگر برنامه ۱۴0۵ اصفهان ادامه پیدا 
کند تحولات بسیار خوبی در شهر رخ می دهد. 
وی بیان کرد: اگر از مرکز همایش های بین 
المللی اصفهان به عنوان محلی برای رفت و آمد 
و برگزاری همایش های بین المللی بهره برداری 
شود، اصفهان می تواند مقصد گردشگری قرار 
گیرد و شبه پایتختی برای برگزاری مراسم 
های بین المللی به شمار رود. نوروزی با اشاره 
به استقرار منطقه دیپلماتیک در اصفهان اظهار 
کرد: امیدواریم با حمایت شما و دفتر وزارت امور 
خارجه در اصفهان تفاهم نامه سه جانبه الزام آور 

امضا و اینجا به مرکز دیپلماتیک تبدیل شود.

ورود به بازاریابی شهری اصفهان 
همچنین در این جلسه، ایمان حجتی  ضمن 
تشکر از حمایت های وزارت خارجه از پیشبرد 
دیپلماسی شهری اظهار کرد: یکی از بزرگترین 
دستاوردهایی که در حوزه وزارت امور خارجه 
این است که درهای وزارت امور خارجه به روی 
همه باز شده تا همه از امکانات این ظرفیت 
استفاده کنند. وزارت امور خارجه و همکاری با 
آن قبلا دست نیافتنی بود اما اکنون برای همه 
دستگاه ها این وزارت خانه دست یافتنی شده و 
یاری گر همه مجموعه های دولتی و خصوصی 
است که جای قدردانی دارد. مدیرکل ارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری اصفهان خطاب به 
وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: پیرو 
فضایی که دکتر نوروزی و شما در سطح شهر 
برای فعالیت های بین المللی ایجاد کرده اید، 
تلاش کردیم ارتباطاتی که با خواهرخوانده 
ها و مجامع شهری داریم و بخشی از آنها 
غیرفعال بود، فعال شود به طوریکه اصفهان 
خواهرخوانده کویت بود اما روابط دو شهر در 
سایه مشکلات دیپلماسی رسمی بین دو کشور 
کم فروغ بود اما توانستیم رابطه بین دو شهر را 
بهبود دهیم و اکنون بین دو شهردار ارتباط 
خوبی وجود دارد. وی اظهار کرد: تاکنون در 
راستای ابتکار شهروند دیپلمات، بیش از ۲۵0 
طرح از شهروندان دریافت شده است. مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان با 
اشاره به اینکه این طرح به نتایج خوبی رسیده 
و اجرای آن از سوی وزارت امور خارجه در 
اصفهان پایلوت قلمداد شده است، گفت: اکنون 
این طرح ها در مرحله داوری است و بودجه 
ای هم برای حمایت مالی از این پروژه ها از 
سوی شهردار و شورای اسلامي شهر اصفهان 
اختصاص یافته است به گونه ای که از میان این 
طرح ها ۱۵ پروژه خوب به مرحله اجرا خواهد 
رسید. وی افزود: به تولید محتوا برای بازاریابی 
شهری اصفهان ورود پیدا کردیم و مجموعه 
کتاب های پل و تیزر ویژه اصفهان رونمایی 
شد و در تیرماه ۱0 تیزر اصفهان به ۱0 زبان زنده 
دنیا رونمایی خواهد شد. وی افزود: اصفهان در 
آستانه خواهرخواندگی با سه شهر حیدرآباد 
هند، سمرقند ازبکستان و پورتوی پرتغال قرار 
دارد که با تسریع این کار در ماه های آینده این 

تفاهم نامه ها به امضا خواهد رسید.

در سفر وزیر امور خارجه و بازدید از مرکز همایش های اصفهان مطرح شد:

ورود اصفهان به بازاریابی شهری
مرکز همایش های اصفهان قابلیت برگزاری همایش های بین المللی در سطح منطقه را داراست

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: مجموعه پل ها و تقاطع چهار 
سطحی شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی که امروز با حضور 
وزیر راه و شهرسازی به بهره برداری می رسد، در نقطه صفر 
رینگ چهارم ترافیکی شهر قرار دارد. قدرت الله نوروزی در آئین 
افتتاح مجموعه پل ها و تقاطع چهار سطحی شهید سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی اظهار کرد: تقاطع غیر همسطح شهید سلیمانی 
 ۸۰ طول  به  شهر  حفاظتی  حلقه  بزرگ  مجموعه  صفر  نقطه 
کیلومتر است که ۵۰ کیلومتر آن در حوزه شهر اصفهان قرار دارد.

شهردار اصفهان با بیان اینکه برای این پل ساعت ها گفت و گو، رایزنی و 
تعامل صورت گرفته تا ۲0 هکتار آزادسازی صورت گیرد، خاطرنشان کرد: 
در مسیر رینگ چهارم سالن اجلاس با هزینه هزار میلیارد تومان، نمایشگاه 
بزرگ اصفهان با هزینه ۲۳0 میلیارد تومان و میدان شهدای هسته ای به 
عنوان خواسته ۳0 ساله مردم احداث شده است. نوروزی تصریح کرد: در 
ورودی دولت آباد هم اکنون یک تقاطع و زیرگذر به نام شهدای ورزشکار در 
حال احداث است تا گره کور ترافیک این محور باز شود. وی با بیان اینکه در 
مسیر رینگ چهارم شش کیلومتر جاده فرزانگان با عرض ۳6 متر احداث شده 
است که در این مسیر ۲۲ هکتار زمین آزادسازی شد که البته ۱0 هکتار آن در 
دوره قبل مدیریت شهری آزادسازی شده بود اما بخش دشوارتر آزادسازی ها 
در این دوره انجام و در اختیار شهروندان قرار گرفت، اظهار کرد: در این نقطه 
از شهر دیگر سالانه ۱۲ نفر کشته نمی شوند و صدای ناله های کودکان شنیده 
نمی شود؛ کامیون هایی که از آن شمال شرق به اصفهان وارد می شدند دیگر 
مجبور نیستند به سمت سه راه نقشینه و از آنجا به میدان جوان و حصه بیایند. 
بر این اساس خودروهای سنگین با عبور از جاده فرزانگان از طریق تقاطع غیر 

همسطح آفتاب می توانند از مسیر جاده فرودگاه عبور کنند.

سانت به سانت پروژه
آزادسازی شد

شهردار اصفهان با بیان اینکه از پل آفتاب تا پل سردار شهید سلیمانی هفت 
انجام  برای  فراوانی  مذاکرات  داد:  ادامه  است،  کیلومتر مسیر  و ۲00  هزار 
آزادسازی ها انجام شده تا سانت به سانت مسیر آزادسازی و در اختیار پروژه 
قرار گیرد و البته دو هکتار دیگر از مسیر برای آزادسازی باقیمانده که در 
مرحله انجام مذاکره است. نوروزی با اشاره به پروژه مجموعه پل ها و تقاطع 
چهار سطحی شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی اظهار کرد: برای احداث این 
پل روزها و ساعت های متعددی با بنیاد مستضعفان مذاکره کردیم تا موفق 
به آزادسازی ۱۷ هکتار مسیر شدیم؛ با توجه به اقدامات صورت گرفته جای 
تعجب است کسانی در این شرایط انتخاباتی مدعی هستند که اجرای پروژه 
شهید سلیمانی آزادسازی نداشته است. وی خاطرنشان کرد: در مسیر رینگ 
چهارم پل های آفتاب و بهاران همچنین پل روح الامین و پل شهید بالایی 
ساخته شده و پل قهجاورستان در حال احداث است و به زودی پل شهید 
کشوری نیز افتتاح خواهد شد. شهردار اصفهان با بیان اینکه پل شهید ستاری 
تعریف شده و در کنار پل زندان یک حلقه جدید ایجاد شده است، گفت: به 
زودی پل بزرگی در مسیر رینگ چهارم در مجاورت زندان مرکزی اصفهان 
احداث می شود تا حلقه حفاظتی مسیر خود را به سمت درچه ادامه دهد که 
البته برای انجام این اقدامات هزینه های زیادی صرف شده و هزینه می شود. 
نوروزی تأکید کرد: راه دور نزدیک شده و مسیر سخت و پرخطر ایمن شده 
است و امروز این دستاورد بزرگ به مردم اصفهان تقدیم می شود. وی با بیان 
اینکه مجموعه پل ها و تقاطع چهار سطحی شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
با هزینه ای بالغ بر ۲۱۷ میلیارد تومان احداث شده است، گفت: زمانی که 
می خواستیم برای اجرای پروژه میلگرد خریداری کنیم، میلگردها را با قیمت 
چهار هزار تومان خریداری کردیم و زمانیکه قصد استفاده از میلگردها را 
داشتیم قیمت آن به ۱۳ هزار تومان افزایش یافته بود؛ البته اقدامات بزرگ 
دیگری نیز انجام شده و حاصل آن احداث پل های زنجیروار در شهر بوده است.

شکل گیری »شرکت پروژه« 
پروژه« شکل  رینگ چهارم »شرکت  برای  امروز  کرد:  نوروزی خاطرنشان 
می گیرد بر این اساس مقدمات آن انجام شده که با دستور وزیر راه و شهرسازی 
به دولت ارائه می شود تا مصوبه دولت ابلاغ و پشتوانه بزرگی برای شهر اصفهان 
ایجاد شود تا بتوانیم مسیر ۳0 کیلومتر که در حوزه شهر اصفهان نیست را 
در قالب شرکت پروژه بسازیم و به حلقه بزرگ وصل کنیم که این اقدام یعنی 
تدبیر، خدمت بزرگ و حرکت به سوی کارهایی است که می تواند آینده کشور 
را در خصوص زیرساخت های اصلی تداوم بخشد. شهردار اصفهان با بیان اینکه 
در کنار تمام این اقدامات در حال حاضر خط دو متروی اصفهان با قوت و 
جدیت در حال احداث است و تاکنون پیشرفت خوبی داشته است، تصریح 
کرد: احداث خط دو مترو نباید ۱۷ سال به طول بینجامد و سالانه پنج درصد 
پیشرفت داشته باشد چرا که تکمیل ۱۵ درصد باقیمانده خط یک مترو در 
مدت زمان چهار ماه در این دوره مدیریت شهری انجام شد؛ با تدبیر درست 
و تأمین منابع مالی، پروژه ها را می توان هرچه زودتر به نتیجه رساند. نوروزی 
اظهار کرد: خوشحالم که هر روز در شهر شاهد افتتاح پروژه های پی در پی 
هستیم و در هشتاد و پنجمین آئین افتتاح شاهد بهره برداری رسمی از پروژه 
شهید سلیمانی هستیم. تا چند روز آینده پروژه میدان شهدای هسته ای که 
با صرف هزینه ای بالغ بر ۴00 میلیارد تومان احداث شده، افتتاح خواهد شد 
که این ابر پروژه شامل ادامه خیابان سلمان فارسی و خیابان های روشن دشت 
و ارغوانیه است. شهردار اصفهان تأکید کرد: هرکسی مدیریت شهر و شورای 
شهر را برعهده بگیرد، نباید از برنامه اصفهان ۱۴0۵ که توسعه متوازن شهر 

را به همراه دارد کوتاه آید.

راه دور نزدیک شد

 نوسان: شــهردار اصفهان گفــت: سرانه 
فرهنگی و ورزشی شــهر اصفهان با اجرای 
پروژه های متعدد مانند ساخت مجموعه غدیر 
افزایش می یابد. قدرت الــه نوروزی در آئین 
بهره برداری از سالن  های بدنسازی مجموعه 
ورزشی باغ غدیر با بیان اینکه با اجرای پروژه 
 های متنوع درصدد افزایش سرانه فرهنگی و 
ورزشی در حد سرانه استاندارد هستیم تا نیاز 
مردم تأمین شود، اظهار کرد: با مرتفع شدن 

شرایط کرونایی و با حاکم شدن شرایط عادی 
هر روز شاهد حضور مردم برای شنا و ورزش در 

این مجموعه ورزشی خواهیم بود.
همچنین محمد مجیری با اشــاره به اینکه 
باغ غدیر یکی از بی نظیر ترین مجموعه های 
وزرشی اصفهان اســت که دارای دو استخر 
و سالن بدنســازی مجزا برای آقایان و بانوان 
است، اظهار کرد: امکاناتی نظیر زمین ورزشی 
چمن مصنوعی، هارد کورت تنیس، زمین 

بسکتبال و والیبال این مجموعه را به یکی از 
مجموعه های ورزشی بی نظیر استان اصفهان 
بدل کرده است که حق مردم اصفهان است. 
وی ادامه داد: برای بازســازی کامل استخر 
مجموعه ورزشــی غدیر ۴۷ میلیــارد ریال 
هزینه شد البته بخش بدنه سازی نیز توسط 
بخش خصوصی انجام گرفــت. مدیرعامل 
سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری 
شــهرداری اصفهان تصریح کرد: با توجه به 

اینکه یکــی از وظایف شــهرداری تقویت و 
توسعه ورزش همگانی بوده و مجموعه ورزشی 
باغ غدیر متعلق به شهرداری اصفهان است از 
هر حیث ظرفیت بسیار خوبی برای استفاده 
ورزش شــهروندان را فراهم کرده است. وی 
اضافه کرد: با شیوع بیماری کرونا فرصتی برای 
بازسازی مجموعه ورزشی غدیر به وجود آمد تا 
بازسازی کامل به ویژه در بخش تأسیسات این 

مجموعه ورزشی رخ دهد.

در آئین بهره برداری از سالن  های بدنسازی مجموعه ورزشی باغ غدیر عنوان شد؛

بازسازی کامل استخر مجموعه ورزشی غدیر با ۴۷ میلیارد ریال اعتبار

وزیـر امـور خارجه کشـورمان با اشـاره بـه قابلیت بهره بـرداری از مرکـز همایش هـای اصفهان 
بـه عنـوان مجموعه همایـش های بین المللی در سـطح منطقه گفـت: وزارت امـور خارجه پیگیر 
حضور سـرمایه گـذاران خارجـی علاقمند بـرای تکمیل هتل های ایـن مرکز خواهـد بود. محمد جـواد ظریف، 
در بازدیـد از پـروژه مرکـز همایش هـای بین المللی اصفهان به همراه اسـتاندار و شـهردار اصفهان، با تشـکر از 

اقدامـات شـهرداری اصفهـان، اظهار کرد: اقدامات بسـیار خوبـی در اصفهان صورت گرفته اسـت.

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

  تحلیل     

فرشاد مومنی از »بسته نجات اقتصاد ایران« به شدت انتقادات کرد.  این اقتصاد دان 
تاکید کرد: این برنامه به سفله پروری، شوک قیمتی و سقوط کشور می انجامد. مومنی 
با بیان اینکه تمام بحث ها تحت عنوان برنامه ی نجات حتی از یک آدم غیر متخصص 
هم تأسف بار و شرم آور است، گفت: تحت عنوان ارائه ی برنامه به کاندیدهای ریاست 
جمهوری یک سندی تحت عنوان برنامه ی نجات بیرون درمی آید که می بینید دقیقاً 

معطوف به مؤلفه هایی است که کشور را در معرض سقوط قرار داده است.

تعیین سقف نرخ سود باید حذف شود
ارزش بیشتر ارزهای دیجیتالی مهم مجددا ریزش کرد. اختلاف دیدگاه بین کشورها بر سر 
ارزهای دیجیتالی باعث اتخاذ رویکردهای کاملا متفاوتی در برابر آن ها شده است. در هلند 
یکی از مقامات ارشد مالیاتی این کشور خواستار ممنوعیت کامل هرگونه فعالیت مرتبط با 
ارزهای دیجیتالی شده است. در آمریکا، الیزابت وارن- سناتور دموکرات- بیتکوین را یک 
ابزار تخلف برای پولشویی و سایر ارزهای مجرمانه دانسته است. در هند اما برخی منابع خبر 

از بازبینی احتمالی دولت در ممنوعیت مبادلات ارزهای دیجیتالی داده اند.

ادامه روزهای کابوس وار ارزهای دیجیتالی

توسعه محوری 
به جای گداپروری

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:  محسن رنانی در یادداشتی نوشت: نمی دانم چرا خیلی 
جدی احساس می کنم، صرف نظر از نتیجه انتخابات، همه شرایط 
داخلی و خارجی آماده افق گشایی ملی است و نظام سیاسی دارد 
تلاش می کند که به آن مدلی که خودش احساس اطمینان می کند 
به سوی این افق گشــایی برود. بالاخره افق گشایی، نگرانی  ها و 
احتمالا التهاب های ناشی از تعارض منافعی دارد که نظام، نگران 
مدیریت آنهاست. من مدیریت سفت وسخت انتخابات را در این 
چارچوب می بینم: یعنی تلاش برای ایجاد بستر مطمئن و شرایط 
کم ریسک برای افق گشایی در آینده. وی اضافه کرد: براین اساس 
به گمانم نباید شرایط آرام کنونی دســتخوش بی ثباتی شود. 
بنابراین همه ایران دوستان، خواه رأی بدهند خواه نه، باید مراقب 
باشند که در این هفته منتهی به انتخابات، به هیچ حرکت التهاب 
آفرین یا موجی که از آن اســتهلاک اخلاق ملی، تخریب بیشتر 
اعتماد عمومی و احتمالا تنش و بی ثباتی سیاسی پدیدار می شود، 
دامن نزنند. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است 

که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

همیشه پای ارز در میان است
به نظر می رسد تنور مذاکرات ایران و غرب بار دیگر داغ شده و از قضا تمامی 
طرف ها بار دیگر برای رسیدن به نتیجه انگیزه دارند. مذاکراتی که نتیجه 
نهایی آن می تواند رها شدن اقتصاد ایران از بند تحریم باشد به طور قطع 
برای فعالان اقتصادی، اقتصاددانان و عموم مردم دارای اهمیت است و از 
هم اکنون بازارها را در حال بیم و امید و انتظار قرار داده است. اما رفع تحریم 
برای اقتصاد ایران چه تبعاتی دارد و آیا سراسر منفعت است؟ داود سوری، 
اقتصاددان، با اشاره به اهمیت رویکرد سیاستگذار در دوران پس از تحریم، 
سیاستگذاری ارزی را دارای بالاترین میزان اهمیت می داند و هشدار می دهد 
که فشارهای انباشت شده در سال های تحریم نباید باعث شود دولت منابع 
آزاد شده و در اختیار خود را برای کاهش قیمت ارز و خروج آن از وضعیت 
تعادل با بنیان های اقتصاد کشور مانند نقدینگی خرج کند؛ چراکه هم رقابت 
بنگاه های داخلی و خارجی را به نفع خارجی ها به هم می زند، هم باعث 
تسریع خروج سرمایه و به عبارتی فرار سرمایه از کشور می شود. این استاد 
اقتصاد رفع تحریم در هر سطحی را اتفاق مثبت برای اقتصاد ایران قلمداد 
می کند اما رویکرد نظام سیاستگذاری و تصمیم گیری برای بهره گیری از 

فرصت رفع تحریم را مساله اصلی می داند.

وعده ایجاد ۴ میلیون شغل در ۳ سال
یکي از نامزدهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري پنجشنبه شب 
در یک برنامه تلویزیوني اعلام کرد ما براي رفع مشکل بیکاری در دولت 
آینده طرح و برنامه داریم. یکي از برنامه هایي که در دولت آینده پیگیري 
خواهیم کرد این است که در ۴ سال آینده بیش از ۴ میلیون شغل براي 
جوانان ایجاد کنیم. اما این سوال مطرح مي شود که این میزان از اشتغال 

نیازمند  چه پیش نیازهایي  است؟ 
اما وحید شقاقي شهري، اقتصاددان معتقد است؛ هیچ کدام از کاندیداهاي 
ریاست جمهوري برنامه عملیاتي روشني تاکنون ارایه نداده اند اما برخي 
ازکاندیداها به صورت پراکنده موضوعاتي را مطرح کرده اند که کفایت لازم را 
براي تجزیه و تحلیل ندارد و یک برنامه اي که شامل اهداف کمي، راهبردها 
و نقشه راه و الزامات و منابع تامین مالي باشد اصلا  ارایه  نشده است.  او 
در خصوص بحث اشتغالزایي و ایجاد اشتغال حدود ۴ میلیون نفر که یکي 
از کاندیداها عنوان کرده  به »اعتماد« گفت: باید گفت  اشتغال معلول 
است و براي بحث اشتغال باید به سراغ علت آن رفت و اگر به دنبال رشد 
اشتغالزایي مولد هستیم  به رشد سرمایه گذاري و رشد اقتصادي نیاز داریم. 
شقاقي شهري ادامه داد: در سال ۱۳۹۵رشد اقتصادي ما ۱۲.۵ درصد بود 
اما  از این میزان ۹.۵ درصد رشد بخش نفت در کشور بود که صرفا به دلیل 
افزایش صادرات نفت اتفاق افتاد و این رشد اقتصادي متکي به صادرات نفت 
هیچ گونه ارزش خاصي نداشت و هیچ گونه اشتغالي هم ایجاد نکرد. او افزود: 
اگر کاندیدایي امروز به موضوع اشتغال مي پردازد باید توجه داشته باشد که 
اشتغال یک متغیر وابسته است و به رشد سرمایه گذاري در اقتصاد و به رشد 

بخش هاي مولد اقتصادي برمي گردد. 

فقرزدایی غیرتورمی 
در دستور کار دولت آینده 

مهدی پازوکی، کارشناس اقتصادی می گوید: کاهش ۴0 درصدی میانگین 
قدرت خرید مردم در یک دهه اخیر و افزایش ضریب جینی کشور نشان 
می دهد که باید فقرزدایی غیرتورمی در اولویت  دولت آینده باشد. مشکلات 
اقتصادی  کارشناس  پازوکی،  مهدی  است؛  مردم  اول  اولویت  اقتصادی 
می گوید: اگرچه مشکلات اقتصادی اولویت اول مردم است اما شعارهای 
پوپولیستی راه حلی برای حل مشکلات کشور نیستند. پازوکی می گوید: من 
از رفتارهای کاندیداها، فکر می کنم که آنها شناخت عمیقی از بحران های 
واقعی اقتصاد ایران ندارند و مساله سیاست برای آنها مقدم بر اقتصاد است. 
برای همین وقتی در مورد موضوع های اقتصادی صحبت می کنند، همه چیز 
از  برآمده  معیشتی  بحران  حالی که  در  می شود؛  فرو کاسته  معیشت  به 
شاخص های کلان دیگری است. پازوکی می گوید: رئیس جمهور باید دانش 
و بینش دقیقی از تورم و چرایی به وجود آمدن آن، علت فرار سرمایه، داشته 
 باشد. در سایه چنین دانشی ممکن است رویاپردازی و شعار جای خود را به 
برنامه های کاربردی بدهد. او معتقد است: دولت سیزدهم از انواع چالش ها و 
ابرچالش ها رنج خواهد برد و بدون حل این چالش ها مشکلات اقتصاد ایران 

ماندگار شده و توسعه کشور ممکن نخواهد بود.

گامی به سوی افق گشایی ملی

برای  محصولات  دستوری  قیمت گذاری 
عرضه در بازار و بورس کالا همواره یکی از 
مشکلات اصلی صنایع کشور و موانع مهم 
واقعی سازی صورت های مالی شرکت ها بوده 

است.
 این مبحث طی دو سال گذشته و با افزایش 
ضریب نفوذ بازار سرمایه در جامعه بیش از 
پیش مورد توجه قرار گرفته است. فعالان 
قیمت گذاری  مشمول  مختلف  صنایع 
نمایندگان  و  بورس  سازمان  دستوری،  
مجلس در این مدت تلاش کرده اند تا این 

مانع بزرگ را از سر راه تولید بردارند.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان 
اینکه قیمت گذاری دستوری، آسیب های 
زیادی را به روند بازار وارد کرده گفته است: 
تاثیرات  دستوری،  قیمت گذاری  حذف 
مثبتی را بر بورس خواهد داشت و از همین 
رو حذف این نوع قیمت گذاری به زودی در 

دستور کار قرار می گیرد. 
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به اقدامات 
انجام شده برای بهبود وضعیت بازار افزود: 
در بازار سهام بعد از قرار گرفتن شاخص 
بورس بر مدار نزولی، اقدامات زیادی برای 
بهبود وضعیت معاملات در دستور کار قرار 
گرفت تا بتوان از این طریق کمکی را برای 
کاهش هیجان های ایجاد شده در بازار و 
بازگشت رشد به مدار صعودی کنیم. در کنار 
فعالیت اهالی صنعت و کمیسیون اقتصادی 
مجلس برای حذف قیمت گذاری دستوری،  
سازمان بورس هم به تازگی برگزاری سلسله 
نشست هایی را با عنوان »میز صنایع« آغاز 
کرده است که گفته می شود هدف از آن 
گروه های  و  شرکت ها  مشکلات  بررسی 

صنعتی حاضر در بازار سرمایه است.

قیمت گذاری دستوری 
پررنگ ترین موضوع

آن طور که از خبرها پیداست این جلسات 
که معمولا با حضور رییس سازمان بورس و 
روسای شرکت های صنعتی برگزار می شود 
مورد توجه فعالان اقتصادی قرار گرفته و از آن 
استقبال شده است. در این میان پررنگ ترین 
موضوع این نشست ها که تاکنون به بررسی 
مشکلات دو گروه صنعتی پالایشی و سیمانی 
بوده  دستوری«  »قیمت گذاری  پرداخته، 
است. پیش از این،  مهران کاویانی کارشناس 
بازار سرمایه در گفت و گو با »جهان صنعت« 
کشف قیمت منصفانه را نخستین مطالبه 
صنایع دانسته و آن را بر روند معاملات سهام 
شرکت ها در بورس اوراق بهادار نیز به گونه ای 
مثبت موثر دانسته بود. وی با بیان اینکه هر 
صنعتی طبعا نخست علاقه مند است که 
حالت  از  و  آزاد  محصولات  قیمت گذاری 
دستوری خارج شود تاکید کرده بود که در 
این صورت اثر کشف قیمت منصفانه در 
سهام شرکت ها نیز دیده خواهد شد. با این 
حال کاویانی اما این روند را مشروط به نحوه 
اجرای آن دانسته بود. این کارشناس بازار 
سرمایه عنوان کرده بود که حتی حوزه انرژی 
و سایر مواد اولیه را هم می توان به تدریج از 
روند قیمت گذاری دستوری خارج کرد. با این 
حال با توجه به نوع ورود دولت به این حوزه ها 
و اختیارات و منافع بسیار همچنان بعید است 
که در حوزه انرژی اقدامی صورت گیرد. با 
توجه به تاکید کارشناسان بازار سرمایه و 
صاحب نظران صنعت طی مدت اخیر درباره 
لزوم حذف قیمت گذاری دستوری، به نظر 
می رسد مجلس با نگاه جدی تری مساله 
کشف قیمت منصفانه و سازوکارهای آن را 

بررسی می کند و در این میان نیم نگاهی نیز 
به بازار سرمایه دارد.

حمایت های پیوسته از بازار سرمایه
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به روند بازار سرمایه و حمایت های صورت 
گرفته از بورس در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: 
برخی از تصمیمات از طریق شورای عالی 
بورس و همچنین به واسطه مجموعه سران 
قوا اتخاذ شد که این موضوع نشان دهنده 
تداوم حمایت مسوولان ارشد کشور نسبت 
این  بهبود وضعیت  و  بورس  به معاملات 
کرد:  خاطرنشان  پورابراهیمی  است.  بازار 
اجرای این تصمیمات و اقدامات می تواند 
برای  را  سهامداران  اعتماد  حدودی  تا 
سرمایه گذاری دوباره در این بازار بازگرداند 
که از این طریق شاهد ورود حجم گسترده ای 
بورس  به  سرمایه گذاران  نقدینگی های  از 

خواهیم بود.
 رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان 
اقتصادی  کمیسیون  میان  این  در  اینکه 
مجلس نسبت به وضعیت حاکم در بازار و 
ضرر و زیان های اعمال شده به سهامداران 
داشت:  اظهار  است،  نبوده  بی تفاوت 
کمیسیون اقتصادی مجلس بعد از تشکیل 
بازار،  وضعیت  بررسی  و  متعدد  جلسات 
تصمیم گیری های لازم را برای کاهش جو 
ایجاد شده در بازار اتخاذ و اقدامات متعددی 
را در دستور کار قرار داد. وی اظهار داشت: 
این  مجموعه  اجرای  کنار  در  همچنین 
اقدامات از سوی نهادهای مختلف، اکنون 
برخی دیگر از تصمیم گیری ها در دستور 
کار قرار دارد که به زودی جزئیات آن از سوی 

سران قوا و دیگر مسوولان اعلام خواهد شد.

آسیب های قیمت گذاری دستوری
قیمت گذاری  بحث  افزود:  پورابراهیمی 
که  است  اقدامی  نخستین  دستوری، 
می تواند آسیب های زیادی را به روند بازار 
وارد کند، این امر باعث شده است تا به طور 
جدی پیگیر جلوگیری از اجرای آن باشیم. 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس به حذف 
قیمت گذاری دستوری در اقتصاد کشور اشاره 
و بیان کرد: این موضوع به پیشنهاد کمیسیون 
اقتصادی مجلس و گزارش های انجام شده 
در جلسه کمیته فرعی سران قوا مورد بحث 
قرار گرفته است. وی ادامه داد: در جلسه 
قبلی سران قوا هم درخواست هایی در این 
زمینه ارائه شده و قرار است به زودی موضوع 
حذف قیمت های دستوری در اقتصاد کشور 
که کاملا اثر منفی آن در بازار سرمایه مشهود 
است در دستور کار قرار بگیرد. پورابراهیمی 
به  قیمت گذاری  حذف  کرد:  خاطرنشان 
عنوان مهم ترین تصمیم برای بهبود وضعیت 
بازار تلقی می شود که با حذف آن می توان 
اثر مثبت آن را در معاملات بورس دید و 
شاهد روزهای بهتری در این بازار باشیم. 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید 
کرد: حذف قیمت گذاری دستوری یکی از 
محورهای مهمی است که همیشه مطالبه 
سهامداران بوده است؛ بنابراین کمیسیون 
اقتصادی پیگیری این موضوع را در اولویت 
برنامه های خود قرار داده تا بتوان هر چه 

زودتر شاهد ریشه کنی آن در کشور باشیم.

اقدام برای جبران زیان سهامداران
وی سهامداران را مورد خطاب قرار داد و 
گفت: سهامداران نسبت به وضعیت بازار 
سهام آسوده خاطر باشند، ما از هیچ اقدامی 
برای جبران ضرر و زیان های اعمال شده 

خودداری نمی کنیم. 
پورابراهیمی اظهار داشت: در ابتدا باید فضای 
روانی در حوزه بازار سهام مدیریت شود و بعد 
از آن از طریق کاهش هیجان های ایجاد شده 
می توان روزهای خوبی را در معاملات بازار 

سرمایه شاهد باشیم. 
سازمان  پیشنهادی  بسته  است،  گفتنی 
بورس که پیش تر در هیات دولت مصوب 
شده بود و در نهایت در جلسه ستاد عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا به مرحله تایید 
نهایی رسید شامل مواردی از جمله واریز 
۸0 درصد از مالیات نقل وانتقال سهام در 
سال ۱۴00 به صندوق تثبیت بازار سرمایه، 
موافقت با انتشار ۲0 هزار میلیارد تومان اوراق 
بدهی توسط صندوق تثبیت بازار سرمایه و 
صندوق سرمایه گذاری مشترک توسعه بازار 
سرمایه با تضمین دولت، خروج بانک ها و 
موسسات اعتباری از شمول ماده ۱6 و ۱۷ 
قانون رفع موانع تولید برای حمایت از بازار 
به صندوق  اجازه سرمایه گذاری  سرمایه، 
مالی  و  پولی  بازارهای  در  ملی  توسعه 
داخلی از جمله بازار سرمایه، جبران زیان 
خریداران واحدهای سرمایه گذاری صندوق 
قابل معامله پالایش یکم از طریق اعطای 
سهام، امهال مالیات بر درآمد شرکت هایی 
یا شرکت های زیر مجموعه  از سهام  که 
خود حمایت کنند و حذف قیمت گذاری 
دستوری از محصولات شرکت های بورسی 

می شود.

حذف قیمت گذاری دستوری، مهمترین اقدام برای کاهش آسیب های وارده بر روند بازارسرمایه است؛

خروج از قاعده بازار
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس می گوید: سهامداران نسبت به وضعیت بازار سهام آسوده خاطر باشند

بعد از پایان دور دوم مناظــرات انتخاباتی 
ابهاماتی در حوزه مسائل اقتصادی از سوی 
نامزدها مطرح شــد که به نظر می رســد، 
ضروری اســت ابعاد و زوایای گوناگون آن 
برای مردم تشریح شود. مطالب گوناگونی 
در خصــوص پرداخت یارانه هــای افزونتر 
در فضای عمومی انتخاباتی کشــور عنوان 
می شــود و عده ای بر این باور هســتند که 
مانند زمان دولت های نهم و دهم و با مطرح 
کردن رویکردهای پوپولیستی در خصوص 
یارانه های نقــدی می تواننــد توجه افکار 
عمومی را به خود جلب کننــد. در فاصله 
سال های ۸۴ تا ۹۲ منابعی که می بایست 
به سمت عمران، سازندگی، اشتغال، رشد 
اقتصادی و توســعه پایدار صرف شــود، 
تبدیل به ایجاد یک سیستم اعانه ای شد که 
گرفتاری های اقتصادی و معیشتی مردم را 
افزایش داد. برخی نامزدهای اصولگرا که از 
یارانه های ۴۵0هزار تومانی و تســهیلات 
۱میلیــارد تومانی صحبــت می کنند به 
اندازه ای درک اقتصادی ندارند که بدانند این 
نوع نگاه ها بیشتر به گسترش فقر و شکاف 

طبقاتی می افزاید.
این افراد و همفکران شــان بایــد بدانند، 
اقتصاد ایران به اندازه ای کوچک شــده که 
دیگر نمی تواند یک چنین باری را به دوش 
بکشد. البته در بخشی از اظهارنظرها برخی 
رویکردهای اقتصادی مناسب هم از سوی 
افرادی که درک مناسب تری از اقتصاد دارند 
شنیده شد. زمانی که برخی نامزدها اشاره 
کردند که قیمت یک لیتــر بنزین در ایران 
نباید از ۲۵0سی سی کمتر باشد یا اشاراتی 
که نامزدها در خصوص پایان دادن به یارانه 
دهک های برخوردار جامعه مطرح کردند 
مبتنی بر رویکردهای نســبتا کارشناسی 
است. اگر هدف این اســت که کشور را از 
زیر چتر دوپینگ یارانــه ای خارج کنیم، 
راهکارهای عملی بــرای آن وجود دارد. 
منتها باید به رویکردهای کارشناســی و 
تذکارهای اســاتید اقتصادی توجه شود. 
به هر حال یک بیمار را نمی توان تا ابد زیر 

دستگاه اکسیژن قرار داد. 
این اعداد و ارقام این واقعیــت را به صورت 
عریان نمایان می کند که به جای گسترش 
فرهنگ گداپــروری و اعانه گیری، ضروری 
است منابع کشور، صرف اشــتغال پایدار و 
توسعه زیرساخت ها شوند. یعنی این پول ها 
که عملا تاثیری در معیشــت بســیاری از 
دهک هــای بالایی و میانی جامعــه ندارد، 
صرف ایجاد اشتغال مولد و پایدار برای اقشار 
مختلف ایرانی شود. یعنی با این منابع، آزاد 
راه ساخته شود، سدهای مخزنی نیمه تمام 
تکمیل شوند، شبکه های آبیاری سنتی در 
بخش کشاورزی به شیوه های نوین آبیاری 
بدل شــوند تا هم در مصرف آب در شرایط 
خشکسالی صرفه جویی شــود، هم تولید 
محصــولات افزایش یابد و هم کشــور را از 
وابستگی شدید به واردات کالاهای اساسی 
مانند گندم، جــو، ذرت، دانه های روغنی، 
کنجاله، شــکر و... رهایی پیــدا کند. اگر 
نامزدهای انتخابات اصولگرا که از پرداخت 
یارانه های هنگفت صحبت می کنند، صادقانه 
با مردم سخن بگویند و اعلام کنند که به جای 
یارانه تلاش خواهند کــرد، منابع را صرف 
زیرساخت های توســعه محور کنند، قطعا 
بیشتر مورد توجه افکار عمومی قرار خواهد 
گرفت. اما اینگونه اظهارنظرهای عوامانه در 
خصوص افزایش پرداخت یارانه های نقدی 
و تسهیلاتی نه تنها مشــکلی از هزار توی 
اقتصاد و معیشت کشور بازنخواهد کرد، بلکه 
در بسیاری از موارد خود به عاملی برای بروز 

مشکلات تازه بدل خواهد شد.

تجربه اقتصاد کشور نشان داده هر زمان قیمت گذاری دستوری شده و از قاعده بازار خارج شده 
دو طرف زیان دیده اساسی بودند؛ یکی مصرف کننده و دیگری تولیدکننده. ورود دولت در 
قیمت گذاری دستوری در سال ۹۷ به مدت ۲.۵ تا ۳ ماه )از مرداد ۹۷ تا پایان مهر ماه ۹۷( ۴ هزار میلیارد تومان 
رانت در کشور توزیع کرده و ضرر آن متوجه تولیدکنندگان فولاد کشور بوده است. در اسفند ۹۸ تا اردیبهشت 
ماه ۹۹ نیز با قیمت گذاری دستوری دولت در بازار سرمایه و بورس کالا حدود ۸ هزار میلیارد تومان رانت در 
اقتصاد کشور توزیع شده است و مصرف کننده و تولیدکننده متضرر شده و در مقابل دلالان از این فضا بهره 
لازم را برده اند. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به روند بازار سرمایه و حمایت های صورت گرفته از 
بورس خاطرنشان می کند: سهامداران نسبت به وضعیت بازار سهام آسوده خاطر باشند، ما از هیچ اقدامی برای 

جبران ضرر و زیان های اعمال شده خودداری نمی کنیم.

هفته نامه نوسان
گروه  بازارها

ان
آرم

ن 
هم

تر ب
دک

 نوسان:  مطبق آخرین اعلام بانک مرکزي تا 
پایان اسفند ماه سال گذشته معادل ۷۳ هزار و 
۵00 میلیارد تومان از انواع اسکناس و سکه ها 

دراختیار مردم است. 
تا پایان اسفند ماه سال گذشته حدود ۸۱ هزار 
و ۵00 میلیارد تومان اســکناس و مسکوک 
در گردش بوده که این رقم در قیاس با مدت 

مشابه سال قبل ۱۳.6درصد رشد دارد. علاوه 
بر این طبق آخرین آمار منتشر شده از بانک 
مرکزي، مجموع اسکناس و مسکوک فعلي 
نسبت به سال ۱۳۹۵ حدود ۲۸ هزار میلیارد 
تومان افزایش دارد. همچنین از ۸۱ هزار و ۵00 
میلیارد اســکناس و مسکوک موجود شبکه 
بانکي ۷۳ هزار و ۵00 میلیارد تومان در دست 

مردم درگردش است که این مبلغ معادل ۲0.۲ 
درصد رشد داشته است. بر این اساس معادل 
6۷00 میلیارد تومان از اسکناس و سکه هاي 
موجود در بانک ها قرار دارد که نسبت  به ۹000 
میلیارد تومان ســال قبل تا ۲۳00 میلیارد 
تومان کاهش داشته، همین امر نشان دهنده 
این است که بخشــي از موجودي از بانک ها 

خارج و دراختیار مردم قرار گرفته اســت. اما 
موجودي اسکناس و ســکه در بانک مرکزي 
به بیش از ۱۲00 میلیارد تومان مي رسد که 
کاهش ۴00 میلیاردي نســبت به سال قبل 
دارد و از این موجودي اسکناس و سکه در بانک 
مرکزي هر زمان که لازم باشد بنا بر نیاز بازار 

تزریق خواهد شد.

آمارهای بانک مرکزي از میزان نقدینگی کشور؛

چقدر پول دست مردم است؟
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دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی از افت و 
آمار پایین صادرات خبر داد و ضمن تشریح دلایل این وضعیت گفت: حتی اگر تولید 
کنندگان در بازارهای بین المللی حضور پیدا کنند، به دلیل بالا بودن قیمت تمام شده 
نمی توانند با ترکیه رقابت کنند. پیمان فروهر با بیان اینکه آب بسته بندی در ایران 
صادرات محور نیست، اظهار کرد: به دلایل مختلف طی ۱0 تا ۱۵ سال گذشته صادرات 

آب های بسته بندی روند نزولی داشته و حتی به زیر یک میلیون دلار رسیده است. 

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید: مدت زمان برگزاری نمایشگاه مجازی 
ایران تا پایان تابستان امسال تمدید شده است. محمدرضا طلایی گفت: افزایش مدت زمان 
این نمایشگاه بدون دریافت هزینه از حاضران در نمایشگاه خواهد بود. البته متقاضیان 
جدید به همان روال گذشته برای ثبت درخواست و ثبت نام باید به سایت نمایشگاه 
مجازی ایران مراجعه کنند. این نمایشگاه برای شرکت ها امکاناتی را در نظر گرفته است که 

می توانند با استفاده از این امکانات،   محصولات و شرکت خود را معرفی کنند. 

 نوسان: هر چند بارها در رسانه ها 
اعلام شده که دولت با ابزار مالیات 
بر خانه هاي خالــي تنها به دنبال 
درآمدزایي نیست بلکه مي خواهد 
تا عرضه مســکن به بازار بیشتر 
شــود و جلوي احتکار مسکن را 
اما کارشناسان این حوزه  بگیرد 
نظر دیگري دارند. متخصصین این 
حوزه بر این باورند که جلوگیري 
از ســفته بازي و احتکار در بازار 
مسکن به افزایش عرضه مسکن 
نیاز دارد و تا زمانــي که کمبود 
شدید در بازار مسکن باشد، بازار 
نیز هیجاني عمل مي کند و تنها 
راهکار کاهــش التهاب، افزایش 

مستمر و پایدار تولید است.
بیت الله ســتاریان، کارشــناس بازار 
مســکن در خصوص کارایي ســامانه 
املاک و اسکان به »اعتماد« گفت: در 
زمان راه اندازي این سامانه اولین سوالي 
که مطرح شد این بود که آیا در شرایط 
فعلي در ایران این ســامانه کاربردي 
هســت و به نتیجه خواهد رســید و 
به اهدافي کــه در زمینه شناســایي 
خانه هاي خالي بــراي آن پیش بیني 
شده، دســت خواهد یافت؟ ستاریان 
ادامه داد: هــر چه کارشناســان این 
حوزه در این مدت فریاد زدند این طرح 
اصلا معقول نیست و کشوري که خود 
مشکل تولید مســکن دارد و در سبد 
خانوارش بین ۴0 تا ۷0 درصد بخش 
مســکن جا دارد اینگونه طرح ها نباید 
براي خانه هاي خالي این کشور اجرایي 

شود، گوش شنوایي نبود. 
این کارشــناس بازار مسکن ادامه داد: 
هر گونه آماري در این سامانه به دست 
بیاید، قابل تامل خواهد بــود زیرا در 
ســال ۱۳۹۴ پروژه هاي نیمه کاره به 
یک باره با تصویب برجام تکمیل شد و 
در ســال ۱۳۹۵ این واحدها روانه بازار 
شــدند و در حالي که تعداد واحدها ۱ 
میلیون و ۹00 هزار واحد در نظر گرفته 
شده بود به یک باره به ۲ میلیون و ۴00 

هزار واحد رسید. 
ســتاریان با بیان اینکه هر کــدام از 
دولت هــاي گذشــته تاکنــون یک 
ســناریوي تکراري براي مشــکلات 
مســکن ارایــه داده اند، گفــت: این 
موضوعات هــر دوره تکرار مي شــود 
و شالوده معضل مســکن همواره باز 
مي ماند و هیچــگاه بســته نخواهد 
شد. باید گفت متاســفانه هیچ دولتي 
تاکنون قــادر نبــوده کــه ۵0 هزار 
واحد مســکوني در ســال تولید کند 
زیــرا در قدرت هیچ دولتي نیســت و 
همواره بخش خصوصي این تولیدات 

را انجام مي دهد.

همواره  کشورمان  در  صنعتی  واحدهای 
ستون فقرات اقتصاد را تشکیل می دهند. 
همچون  اقتصادی  موضوعات  از  بسیاری 
اشتغال، تولید، کیفیت، قیمت، تورم، رکود، 
ارتباط  دارای  سرمایه گذاری  و  صادرات 
وسیعی با صنعت هستند. مشکلات این حوزه 
از سال های دور تاکنون مورد توجه گروه های 
مختلف سیاسی و فکری بوده و هر گروهی 
به موضوع نظر داشته  زاویه دید خود  از 
است. آنچه مسلم است کشورمان به دلیل 
مواهب طبیعی و خدادادی سرشار، انبوه 
جوانان جویای کار، معادن متنوع، وسعت 
سرزمینی و حجم قابل توجه تقاضا برای 
محصولات ساخته شده دارای ظرفیت های 
صنعتی بالایی است که در صورت ایجاد 
محیط رشد مناسب، قادر به ایجاد تحولات 
عظیم در بخش های مختلف اقتصاد و سطح 
رفاه عمومی است. با این حال رکود حاکم بر 
صنعت یک واقعیت تلخ در زمان حاضر است 
که موجبات نارضایتی فعالان اقتصادی را 

فراهم آورده است.

دلسردی جویندگان شغل
گزارش اتاق بازرگانی تهران نشان می دهد، 
کاهش توامان نرخ بیکاری و نرخ مشارکت 
اقتصادی در طول دو سال گذشته دلیلی بر 
وجود دلسردی جویندگان شغل در کشور 
بوده است. از سوی دیگر بررسی سهم صنعت 
و معدن از سال ۱۳۸۲ تا سال گذشته بیانگر 
آن است که سهم بخش صنعت از تولید 

ناخالص داخلی در بالاترین سطح خود ۱6 
درصد بوده و ارزش افزوده آن نیز در طول 
۱0 سال گذشته تغییر محسوسی نداشته 
است. همچنین در بخش صنعت و معدن 
رشد کم به همراه نوسانات قابل مشاهده 
است که این امر مشارکت ضعیف و در برخی 
مقاطع منفی صنعت و معدن در تامین رشد 
اقتصادی کشور را نشان می دهد. در بخش 
صادرات هم برآوردها حاکی از آن است که 
۱0 فصل متوالی رشد منفی و عدم مشارکت 
وجود  کشور  اقتصادی  رشد  در  صادرات 
داشته و روند نزولی سرمایه گذاری واقعی 
طی سال ۱۳۸۳ تا ۱۳۹۸ به ثبت رسیده 
است؛ به طوری که از ۹۸ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری سال ۱۳۹۸ می توان به عنوان 
کمترین رقم سرمایه گذاری در طول ۱۵ 

سال گذشته یاد کرد.

رشد منفی سرمایه گذاری
 بخش خصوصی

به طور کلی آمارها نشان می دهد که در 
بخش  سرمایه گذاری   ،۱۳۹0 دهه  طول 
است.  بوده  منفی  رشد  دارای  خصوصی 
 ،۱۳۹۸ تا   ۱۳۹0 زمانی  بازه  در  یعنی 
بخش  سرمایه گذاری  سالانه  میانگین 
خصوصی منفی شش درصد بوده و تنها 
در سال ۱۳۸6 این میزان با ثبت رکورد 
۲۳ درصد بالاترین میزان سرمایه گذاری 
بخش خصوصی را نشان می دهد. این امر در 
سرمایه گذاری ماشین آلات بخش خصوصی 

نیز وجود دارد؛ به طوری که از سال ۱۳۹۱ 
به بعد سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
ماشین آلات روند نزولی و معکوس پیدا کرده 
و میانگین رشد منفی ۱0 درصد را از سال 
۹0 تا ۹۸ به ثبت رسانده است. همچنین 
برآوردها نشان می دهد که روند نزولی و با 
شتاب رشد واقعی موجودی سرمایه خالص 
که  افتاده  اتفاق  تا ۹۸  طی سال های۸۸ 
این امر موجب شده تا استهلاک از انباشت 
سرمایه گذاری پیشی گرفته و برای اولین بار 
رشد موجودی سرمایه در سال ۹۸ منفی 
شود. از سوی دیگر بررسی موجودی سرمایه 
نشان دهنده  اقتصاد،  در کل  ماشین آلات 
وضعیت بحرانی و هشداردهنده آن است؛ 
زیرا روند کاهشی پرشتابی در این بخش 
طی سال های ۸۸ تا ۹۸ وجودداشته و در 
این سال رقم موجودی سرمایه ماشین آلات 
به کمتر از رقم موجود در سال ۸۸ رسیده 
است. از طرف دیگر بررسی سرمایه گذاری 
که  می دهد  نشان  نیز  خارجی  مستقیم 
به طور کلی سطح جذب سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی پایین بوده است؛ به طوری 
که در سال های ۲0۱۸ و ۲0۱۹ افت جریان 
ورودی سرمایه گذاری خارجی وجود داشته 
و سهم کم سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
با  مقایسه  در  داخلی  ناخالص  تولید  در 
میانگین جهانی مشهود است. تمامی این 
موارد نشان می دهد که به خصوص در طول 
یک دهه گذشته بخش صنعت و معدن 
در تامین رشد اقتصادی اثرگذاری اندکی 

است. شده  کوچک  بخش  این  و  داشته 

واقعیت های بخش تولید
بررسی نتایج و واقعیت های بخش تولید 
تجارت  بدون  امر  این  که  می دهد  نشان 
امکان پذیر نیست. بنابراین نخستین نکته 
بخش  متولی  دولت  که  است  این  مهم 
تولید نیست، بلکه در نهایت ایفاگر نقش 
تنظیم گری و نظارت است؛ از این رو آزادی 
حرکت و پویایی در کل زنجیره ارزش تولید 
بوروکراسی  مستلزم گسستن زنجیرهای 
اداری و تنظیم سیاست های بخش تولید 
از  است.  یکپارچه  و  جامع  نگاه  نیازمند 
همین رو است که تحلیلگران معتقدند، نبود 
ثبات اقتصادی، نرخ دو رقمی و بالای تورم و 
رکود، فقدان تصویری شفاف از وضعیت فعلی 
اقتصاد و مبهم بودن وضعیت آینده، عدم 
قطعیت، نااطمینانی و ریسک بالای شروع، 
انجام و در برخی موارد حتی خاتمه یک 
فعالیت صنعتی و معدنی، محیط نامساعد 
متغیرهای  بودن  غیرواقعی  کسب وکار، 
کلیدی ازجمله نرخ ارز، نرخ بهره و بهای 
حامل های انرژی، عدم نگاه دقیق، جامع و 
یکپارچه به زنجیره های ارزش تولید، عدم 
رویکرد برونگرایی و تعامل با سایر کشورها 
به ویژه در حوزه جذب سرمایه و فناوری 
و تخصیص و مصرف غیربهینه منابع در 
حوزه سرمایه گذاری عمومی و عدم توجه 
مهم ترین  از جمله  کارایی  متغیرهای  به 
چالش های موجود در بخش صنایع و معادن 

کشور است.
وضعیت فعلی بیانگر آن است که هم اکنون 
آنکه  بر  علاوه  کشور  صنعتی  واحدهای 
حجم قابل توجهی از منابع مالی کشور را 
به خود اختصاص داده اند، قادر به فعالیت 
موثر نبوده و حتی در بازپرداخت اعتبارات 
منابع  این  ناتوان شده اند.  نیز  تخصیصی 
محدود می توانست در سایر بخش ها همچون 
نفت و گاز و پتروشیمی، راه و بزرگراه و 
ساختمان جهت دهی شود و عدم فعالیت 
از واحدهای صنعتی  قابل توجهی  تعداد 
به منزله حبس منابع محدود کشور است. 
به همین دلیل است که ناظران معتقدند 
برای برون رفت از این چالش ها لازم است 
الزاماتی از قبیل هدف گذاری تورم تک رقمی، 
واقعی کردن سه قیمت کلیدی در اقتصاد 
بهای  و  بانکی  نرخ سود  ارز،  )نرخ  کشور 
تقویت سرمایه گذاری  انرژی(،  حامل های 
بخش خصوصی،تقویت برونگرایی با هدف 
ارتقای سطح استانداردها، تغییر رویکردهای 
محدودیت های  و  موانع  رفع  سیاستی، 
به  کمک  و  تسهیل  کسب وکار،  محیط 
شکل گیری فعالیت های اقتصادی مبتنی 
بر فناوری های نوین و به حداقل رساندن 
عمومی  بخش  تصدی گری  فعالیت های 
اقتصادی  فعالیت های  واقعی  واگذاری  و 
هرگونه  دراولویت  خصوصی  بخش  به 
بخش  برای  ریل گذاری  و  تصمیم گیری 

صنعت و معدن کشور قرار داشته باشد.

حبس سرمایه در صنعت

تا آخر تابستان به نمایشگاه مجازی برویدترکیه گوی رقابت را از ایران ربود
 دورنما

اولویتهای تصمیم گیری و ریل گذاری برای بخش صنعت و معدن چیست؟؛ گزارش

چرا مالیات خانه هاي
خالي شكست خورد

 نوســان: گزارش عملکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت در سال 
گذشته نشان مي دهد ۱۵ هزار واحد صنعتي در شهرک هاي صنعتي 
ایران به حالت نیمه فعال درآمده و بــا ۵۰ درصد از ظرفیت خود کار 
مي کنند. ضمن اینکه ۸ هزار و ۵۰۰ واحد صنعتي نیز در این شهرک ها 
به  طور کامل به حالت »غیرفعال« درآمده انــد. وزارت »صمت« که 
این آمار را منتشــر کرده، اضافه مي کند که بزرگ ترین مشکل این 

واحدهاي غیرفعال، کمبود نقدینگي بوده است.
در گزارش عملکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت همچنین آمده اســت که ۱/۱6 
درصد واحدهاي مستقر در شــهرک هاي صنعتي به دلیل فقدان بازار، ۷/۳ درصد 
به دلیل اختلاف شرکا و 6/۲ درصد به دلیل تامین مواد اولیه فعالیت خود را متوقف 

کرده اند. 
در این گزارش آمده اســت که دلیل توقف فعالیت ۵/۱ درصد واحدهاي مستقر در 
شــهرک هاي صنعتي ایران نیز »نقصان ماشین آلات« اســت، نیم درصد به دلیل 
مشکلات قضایي و 0/۴ درصد به دلیل مشکلات زیرساختي تولیدشان متوقف شده 
و تولید ۳/۱۸ درصد واحدها نیز به دلایل نامشخص متوقف شده است. علاوه بر این 
بیش از ۱۳ هزار واحد نیز با ظرفیت ۵0 تا ۷0 درصد در حال فعالیت هستند و فقط 
نزدیک۱0 هزار و ۵00 واحد تولیدي و صنعتي مستقر در شهرک هاي صنعتي سراسر 
کشور با ظرفیت بیش از ۷0 درصد فعالیت مي کنند. رکود کامل و نسبي سه چهارم 
واحدهاي صنعتي و تولیدي شهرک هاي صنعتي درحالي است که تعداد شهرک ها و 

نواحي صنعتي مصوب از ۹۹۵ مورد به یک هزار و ۱۱ مورد افزایش یافته است.
بر اســاس آمارها تا پایان ســال ۱۳۹۹ بیش از ۹۵۵ هزار نفــر در واحدهایي که در 
شهرک ها و نواحي صنعتي به بهره برداري رسیدند مشغول به کار بودند و نزدیک به 
۵0 درصد کل واحدها در صنایع فلزي و شیمیایي فعال  هستند. خواب شدید تولید و 
سرمایه در شهرک هاي صنعتي در حالي شکل گرفته که امسال با عنوان سال »تولید، 
پشتیباني ها و مانع زدایي ها«  توســط مقام معظم رهبري نامگذاري شده و انتظار 
مي رود، جریان سرمایه گذاري و تزریق منابع نیز متناسب با این عنوان به سمت بخش 

تولید هدایت شود؛ اتفاقي که تاکنون نیفتاده است. 

چند شهرک وجود دارد؟
تعداد شهرک ها و نواحي صنعتي مصوب تا پایان ســال ۱۳۹۹ به ۱0۱۱ شهرک و 
ناحیه رسید که نسبت به تعداد ۹۹۵ شهرک و ناحیه صنعتي مصوب در سال ۱۳۹۸ 
افزایش ۱.6 درصدي داشته است. همچنین تعداد شــهرک ها و نواحي صنعتي در 
حال بهره برداري در مدت یاد شده با 0.۹ درصد افزایش نسبت به سال ۱۳۹۸ به ۸۲۸ 
شهرک و ناحیه رسیده است. تعداد شهرک ها و نواحي صنعتي در حال بهره برداري تا 
پایان سال ۱۳۹۸ معادل ۸۲۱ مورد بوده است. تعداد واحدهاي صنعتي به بهره برداري 
رسیده در شهرک ها و نواحي صنعتي در سال گذشته ۲۵۴۴ واحد بوده که در مقایسه 
با ۲۵۷۸ واحد به بهره برداري رسیده در مدت مشابه ســال ۱۳۹۸ حدود ۱.۳ درصد 
کاهش داشته است. طبق این آمار در مجموع تا پایان سال ۱۳۹۹ معادل ۴۷ هزار و 
۵0۹ واحد در شهرک ها و نواحي صنعتي به بهره برداري رسیده که نسبت به تعداد ۴۵ 
هزار و 66۲ واحد که تا پایان سال ۱۳۹۸ به بهره برداري رسیده بودند حدود ۴ درصد 

افزایش داشته است.

اشتغال بیش از ۹۵۵ هزار نفر
در شهرک هاي صنعتي

آن گونه که »ایسنا« به نقل از آمارهاي منتشر شده وزارت صمت منتشر کرده، میزان 
اشتغال ایجاد شده در واحدهاي صنعتي به بهره برداري رسیده در سال گذشته حدود 
۳.۵ درصد افزایش داشته به  طوري که در سال ۱۳۹۹ معادل ۴۲ هزار و ۳۸۵ شغل در 
واحدهاي صنعتي به بهره برداري رسیده، ایجاد شده اما در مدت مشابه سال قبلش 
۴0 هزار و ۹۴۴ نفر در واحدهاي صنعتي تازه به بهره برداري رســیده، شاغل شدند. 
در مجموع تا پایان سال گذشــته ۹۵۵ هزار و ۱۲ نفر در واحدهایي که در شهرک ها 
و نواحي صنعتي به بهره برداري رسیدند، مشغول به کار بودند که نسبت به اشتغال 
۹۲۱ هزار و ۵۱۱ نفر تا پایان ســال ۱۳۹۸ در این واحدها حدود ۳.6 درصد افزایش 

داشته است.

نصف واحدها کوچک هستند
همچنین بر اساس این آمار از کل ۴۷ هزار و ۵0۹ واحد مستقر در شهرک ها و نواحي 
صنعتي ۴۱ درصد خرد، ۵۲ درصد کوچک، 6 درصد متوســط و یک درصد واحدها 
بزرگ هستند.از نظر اشتغال نیز ۱۱ درصد اشتغال در واحدهاي خرد، ۴۹ درصد در 
واحدهاي کوچک، ۲۱ درصد در واحدهاي متوسط و ۱۹ درصد در واحدهاي بزرگ 
ایجاد شده است. در زمینه ســرمایه گذاري نیز واحدهاي کوچک پیشتاز هستند به 
 طوري که ۴۲ درصد سرمایه گذاري شهرک هاي صنعتي در واحدهاي کوچک، ۲۴ 
درصد در واحدهاي متوسط، ۲۱ درصد در واحدهاي بزرگ و ۱۳ درصد در واحدهاي 

خرد انجام شده است.

چه تعداد واحد راکد داریم؟
 بر اساس آمارها ۸۵۲۱ واحد غیرفعال در شهرک هاي صنعتي کشور وجود دارد که 
۵6.۹ درصد آنها به دلیل کمبود نقدینگي، ۱6.۱ درصد به دلیل فقدان بازار، ۳.۷ درصد 
به دلیل اختلاف شرکا، ۲.6 درصد به دلیل تامین مواد اولیه، ۱.۵ درصد به دلیل نقصان 
ماشین آلات، 0.۵ درصد به دلیل مشــکلات قضایي و 0.۴ درصد به دلیل مشکلات 
زیرساختي تولیدشان متوقف شده است. در این میان تولید ۱۸.۳ درصد واحدها نیز به 

دلایل نامشخص متوقف شده است.

خواب سنگین تولید و سرمایه 
در شهرك هاي صنعتي

۲۳ هزار واحد در شهرک هاي صنعتي نیمه  فعال و راکد هستند؛

 نوسان: آخریــن آمار اعلام شــده از  سوی رئیس 
ســازمان توســعه تجارت بیانگر ایفای ۵۸ درصدی 
تعهدات ارزی واحدهای تولیدی است. »حمید زادبوم« 
با اشــاره به پایین بودن میانگین ایفای تعهدات ارزی 
تعداد زیاد صادرکنندگان فاقــد کارت بازرگانی ادامه 
داد: با وجود ناچیز بودن میزان تعهــدات و با توجه به 
عدم ایفای تعهدات ارزی حاصل از صادرات توسط این گروه از صادرکنندگان، 
میانگین ایفای تعهدات  این گروه کمتر از یک درصد است که این رقم، میانگین 
کل را هم تحت الشــعاع قرار داده اســت. همچنین دبیر کمیته اقدام ارزی با 
اشاره به آمار ایفای تعهدات ارزی نیز گفته است: صادرکنندگان استان بوشهر، 
۹6 درصد تعهدات ارزی خود را ایفا کرده و مقام اول را در سطح کشور به خود 
اختصاص داده اند. پس از استان بوشهر استان های کرمان با ۸۹ درصد و اصفهان 

با ۸۸ درصد بیشترین نسبت ایفای تعهدات ارزی را داشته اند . 

 نوسان:  معاون گمرک ایــران اظهار داشت: اینکه  
صاحب کالا به صورت تعمدی بــه نگهداری کالای 
خود اصرار دارد، برای ما پذیرفته نیست و در نهایت 
شــاید زیر ۵ درصد مجموعه تمام کالاها شامل این 
موضوع باشــند. اما اگر صاحــب کالا به تخصیص و 
تأمین ارز به نرخ زمان ترخیص اطمینان کامل داشته 

باشد در ترخیص کالای خود تعلل نمی کند.
مهرداد ارونقی درباره میزان رسوب کالاهای اساسی در بنادر کشور و تعیین 
و تکلیف آن اظهار داشت: تا پایان روز گذشته -هجدهم خردادماه- موجودی 
کالاهای اساســی اغلب بنادر جنوبی و شــمالی به ۴میلیون و۷۸۲ هزار تن 
رسیده که عمده این کالاها مشمول ارز ترجیحی می شوند و این کالاها شامل 
گندم، ذرت، جو، نهاده هــای دامی، روغن خام، کنجالــه و دانه های روغنی 

می شوند.

 نوسان: نایب رییس انجمن داروسازان گفت: نظر 
ما این اســت که دولت آینده بجای ارز ترجیحی 
۴۲00 تومانی که منجر به ایجاد رانت و فســاد در 
سیســتم دارویی بوده و بحث برانگیز بوده، بهتر 
اســت ارز نیمایی دهــد و ارز دارو تا جای ممکن 
تک نرخی شود. اگر هم دولت خواست یارانه ای به 
دارو دهد، آن را در اختیار بیمه قرار دهد تا به مردم فشــار وارد نشود. وی 
تاکید کرد: مهمترین موضوعی که مورد درخواســت ما است، دسترسی 
مردم به دارو اســت. متاســفانه در حال حاضر کمبودهای دارویی بیداد 
می کند و طی ۱0 تا ۱۵ سال اخیر هیچگاه به اندازه امروز کمبود دارویی 
نداشتیم. ما که در داروخانه کار می کنیم، شاهدیم که برای بدیهی ترین 
داروها و حتی برای یک داروی زخم معده ســاده هم مــردم دنبال دارو 

می گردند.

  نوسان: براســاس گزارش اتاق اصناف در راستای 
حمایت های بیمــه ای، صدور مجوز هــا و حامل های 
انرژی مقرر شــد، برای مشاغل و کســب و کارهای به 
شدت آسیب دیده از کرونا حق بیمه سهم کارفرمایی 
اردیبهشــت و خردادماه ۱۴00 به مدت دو ماه امهال 
 شود. در ضمن کلیه مجوزهای صادره توسط دستگاه ها 
و نهادهای متولی صدور مجوز درکشور برای کلیه فعالیت ها و کسب و کارها و 
مشاغل تا تاریخ ۳۱ تیر سال جاری تمدید می شود. به علاوه شرکت های مرتبط 
با خدمات عمومی )برق و گاز( باید تا پایان شهریورماه از قطع خدمات به علت 
وجود بدهی خودداری کنند. همچنین تاکید شــد، موجرین اماکن موقوفه، 
مذهبی، آستان های متبرکه و موسسات و نهادهای عمومی غیردولتی مجازند 
حق الاجاره خود برای مشاغل و کسب و کارهای به شدت آسیب دیده از کرونا را 

در سال ۱۴00 معادل اجاره سال ۱۳۹۹ تعیین کنند. 

جغرافیای رفع تعهد ارزی صادرکنندگان  حمایت های بیمه ای از کسب و کارهای کرونازدهکمبودهای دارویی بیداد می کندکاهش رسوب کالای اساسی و غیراساسی

 ها
ده

برا

capital

آمارها نشان می دهد که در طول دهه ۱۳۹۰، سرمایه گذاری بخش خصوصی دارای رشد منفی بوده است

براساس برآوردهای معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران، از سال ۱۳۵۷ تا به امروز، ایران 
فقط چهار سال تورم تک رقمی را تجربه کرده و از این منظر هفتمین کشور با تورم بالای جهان در 
سال ۲۰۲۰میلادی بوده است. از لحاظ رشد اقتصادی نیز شاخص ها نشان می دهند، در سال ۹۱ و ۹۲ به 
ترتیب رشد اقتصادی منفی ۷/۷ و منفی ۰/۳ در کشور وجود داشته و پس از بهبودی که در بازه ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۶ شاهد 
بوده ایم، این میزان در سال ۱۳۹۷ به منفی ۵/۴ و در سال ۱۳۹۸ به منفی ۶/۵ رسیده است. این امر نشان می دهد که 
هر چند در سال ۹۹، رشد اقتصادی ۱/۵ درصدی اتفاق افتاده، اما رکود شدید در سال های ۹۷ و ۹۸ نشان دهنده خروج 

ضعیف از این رکود در سال گذشته بوده است.

هفته نامه نوسان

گرو ه   صنعت
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رئیس محیط زیســت فولاد مبارکه افزود: از 
این میان می توان به پروژه های »سیســتم 
مکانیزه شارژ کنســتانتره در بخش کامیون 
ریز«، »ساخت ۲ مخزن بزرگ ریزدانه آهک 
در ناحیه آهن ســازی و واحــد آهک پزی«، 
»فروش و خارج کردن ضایعات ریزدانه آهک 
و جلوگیری از انتشــار غبار آهــک به هوا«، 
»نصب سیستم های پایش آنلاین«، »پروژه 
بازیافت حرارت از نیروگاه گازی جهت کاهش 
آلاینده ها«، »ایجاد شبکه انتقال پساب شهری 
به فولاد مبارکه«، »ایجاد تصفیه خانه پساب 
شــهری در فولاد مبارکه«، »سامانه پایش 
آنلاین پارامترهای پساب«، »نصب سیستم 
پایش آنلایــن بــر روی دودکش های واحد 
نیروگاه بخار، واحد ورق رنگــی، واحد نورد 
گرم، واحد گندله سازی و غبارگیرهای ناحیه 
فولاد ســازی«، »در حال ساخت سالن های 
سند بلاست و رنگ آمیزی ناحیه فولاد سازی 
و ناحیه تعمیرگاه مرکزی« و »ساخت و نصب 
غبارگیر بر روی بافر بین واحد احیا مستقیم ۲« 

اشاره کرد.

مهار ۹۵ درصد آلودگی موجود
رئیس محیط زیســت فولاد مبارکه افزود: 
در حال حاضر قرار اســت همه پسماندهای 
خروجی از شــرکت فولاد مبارکه توســط 
سامانه ثبت پســماند این سازمان رصد شود 
و به شــرکت هایی توانمند و مورد تایید این 
سازمان انتقال داده شود. کاویانی همچنین در 
مورد نصب و پایش آنلاین تجهیزات نیز گفت: 
میزان آلایندگی تجهیزات و دودکش ها در این 

شرکت رصد می شود. این در حالی است که 
میزان آلایندگی این شرکت توسط تعدادی 
از شــرکت های مورد اعتماد سازمان محیط 
زیست بدون هماهنگی قبلی با فولاد مبارکه 
رصد می شود بنابراین میزان آلایندگی فولاد 
مبارکه بسیار کمتر از استانداردهای تعیین 

شده و موجود است. 
وی درباره تصفیه و بازچرخانی آب در فولاد 
مبارکه نیز گفت: ســالانه ۴ الــی 6 میلیون 
مترمکعــب آب مورد نیاز در فــولاد مبارکه 
توسط فرایند بازچرخانی تولید می شود که نیاز 
به آب خام در این شرکت را به شدت کاهش 
داده و کمک شایانی نیز به حفظ محیط زیست 
داشته است. همچنین پروژه کاهش غبارات 
سقفی ناحیه فولادسازی نیز تعریف شده که 
در دست اقدام است و با بهره برداری از آن در 
آینده میزان غبارات ناشی از این ناحیه تقریبا 

به صفر می رسد.
رئیس محیط زیست فولاد مبارکه ادامه داد: 
پروژه هایی که تاکنون در فولاد مبارکه اجرا 
شده توانســته بیش از ۹۵ درصد از آلودگی 

موجود را مهار کند. 
ســایر موارد نیز مربوط به برخی رخدادهای 
غیرقابل کنترل مانند تاثیر بروز باد های شدید 
یا گرد و غبار ناشــی از حمل و نقل و یا خالی 
کردن بار کامیون ها است که پروژه ها و اقدامات 
موثری بــرای این بخش نیز تعریف شــده و 
به زودی اجرا می شــود. کاویانی خاطرنشان 
کرد: بر اساس آخرین اندازه گیری های انجام 
شده، میزان آلاینده های منتشر شده بسیار 
کمتر از حد مجاز اســت. برای مثال میزان 

انتشــار گازهای CO، NO ،SO۲ و ذرات 
معلق خروجی از دودکش در فولاد مبارکه به 
ترتیب ۴۷۴، ۴۷، ۹6 و ۸۱ میلی گرم بر نرمال 
مترمکعب است در حالی که استانداردهای 
ملی این حــوزه به ترتیــب ۲۲00، ۱000، 
۱۴00 و ۲00 میلی گرم بر متر مکعب است. 
این آمار به وضوح نشــان می دهــد میزان 
آلایندگی شرکت فولاد مبارکه به شدت کمتر 

از استانداردهای این حوزه است.

تصفیه و بازچرخانی حداکثری آب
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت 
فولاد مبارکه با بیان اینکه سهم برداشت کل 
صنعت از رودخانه زاینده رود بســیار ناچیز 
است، گفت: برداشت این شرکت از رودخانه 
زاینده رود همواره در کمترین مقدار ممکن 
قرار داشته اســت. همچنین این شرکت با 
تصفیه و انتقال پساب شهری ۹ شهر به فولاد 
مبارکه از آلودگی زیســت محیطی منطقه 

جلوگیری کرد.
]واد نیلی  درباره مصرف آب شــرکت فولاد 
مبارکه اظهار کرد: شــرکت فولاد مبارکه در 
راستای کاهش مصرف آب چندین استراتژی 
مختلف را دنبال کرده است.کاهش مصرف 
آب در فرایند تولید، تصفیــه و بازچرخانی 
حداکثری آب در ســایت فــولاد مبارکه و 
کاهش وابســتگی به رودخانــه زاینده رود 
۳ استراتژی مهم این شــرکت در این راستا 

محسوب می شود.
 وی افزود: شــرکت فولاد مبارکــه از اولین 
سال های خشک سالی در استان ) اواخر دهه 

۷0 ( تلاش کرد تا وابستگی خود به رودخانه 
زاینده رود را به حداقل برســاند. اگرچه این 
شــرکت از ابتدای شــکل گیری وابستگی 
شــدیدی به رودخانه زاینده رود داشته و این 
وابســتگی کماکان نیز وجود دارد اما فرآیند 
کاهش وابستگی به این منبع از اوایل دهه۸0 
با ایجاد تصفیه خانه های پساب داخل شرکت 
آغاز شد. این مسئله مصرف پر تن فولاد مبارکه 
را به شــدت کاهش داده و باعث شد مصرف 
مطلق )برداشــت از رودخانه زاینده رود( این 

شرکت علی رغم تولید دو برابری، کمتر شود.
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت 
فولاد مبارکه تصریح کرد: اگر مقایسه ای بین 
مصرف آب در دهه ۸0 و ســال های ۹۷ و ۹۸ 
داشته باشیم، خواهیم دید باوجود رشد ۱00 
درصدی تولید، مصرف مطلق آب این شرکت 
از ۲۸ میلیون متر مکعب به ۲0 میلیون متر 
مکعب در سال کاهش یافته است. نیلی افزود: 
باید توجه داشت که این مسئله به سادگی رخ 
نداده و در سالیان دراز طی یک فرآیند طولانی 
شکل گرفته است. احداث تصفیه خانه های 
سنگین در فولاد مبارکه، خرید پساب شهری 
و اخیرا پروژه انتقــال آب از دریاهای آزاد به 
ســمت فولاد مبارکه از جمله اقدامات این 
شرکت به منظور کاهش وابستگی به رودخانه 
زاینده رود بوده اســت. با اجرا و بهره برداری 
از پروژه انتقال آب از دریاهــای آزاد به فولاد 
مبارکه، وابستگی این شرکت به زاینده رود به 
صورت کامل قطع خواهد شد. وی افزود: پروژه 
خرید پساب های شهری از ســال ۹۱ آغاز و 
سرمایه گذاری عظیمی )حدود 6۵0 میلیارد 
تومان و بر اســاس مبالغ امــروزی بیش از ۳ 
هزار میلیارد تومان( در این پروژه انجام شد. 
طی این پروژه تصفیه خانه هایی در شهرهایی 
مانند ورنامخواست ایجاد و تصفیه خانه های دو 
شهر مبارکه و زرین شهر تکمیل و پساب های 
۹ شهر به وسیله ایجاد شــبکه های داخلی 

خریداری گردید.
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت 
فولاد مبارکه اظهار کرد: در نتیجه این اقدام 
پساب هایی که از این شهرها به صورت تصفیه 
شده و یا بدون تصفیه به رودخانه زاینده رود 
وارد و باعث آلودگی محیط زیست و کاهش 
سطح بهداشت در منطقه می شد، جمع آوری 

و مشکلات مذکور مرتفع شد. 
خروجی این تصفیه خانه ها نیــز به صورت 
مستقیم و کامل به فولاد مبارکه منتقل و در 
فرآیند تولید فولاد مورد استفاده قرار می گیرد. 
نیلی خاطرنشان کرد: اگرچه سهم برداشت 
کل صنعت از رودخانه زاینده رود بر اســاس 
آمار وزارت نیرو و آب منطقه ای استان اصفهان 
کمتر از ۱ درصد بوده و برداشت فولاد مبارکه از 
این منبع همواره در در کمترین مقدار ممکن 
قرار داشته است اما برای پایداری صنعت هم 
که شده این پروژه ارزشــمند انجام خواهد. 
در نتیجه این اقــدام، پایداری خط تولید این 
شرکت تثبیت شده و مصرف آب از زاینده رود 

به حداقل می رسد.

 گزارش

  یادداشت

 نوســان:حفاظت معاون توسعه 
و بهــره برداری فاضــلاب آبفای 
اصفهان گفت:شرکت فولاد مبارکه 
و ذوب آهن با شبکه گذاری، اقدام 
به استفاده از پساب شهری کرده 
اند چراکه شهرســتانهای لنجان، 
مبارکه، فلاورجان و فولادشهر فاقد 
زیرساخت های شــبکه فاضلاب 
بودند که ایــن دو صنعت اقدام به 
احداث شبکه جمع آوری، خطوط 
انتقال و تاسیســات تصفیه خانه 

فاضلاب نمودند.
امیرحسین حکمتیان با اشاره به اقدامات 
موثر صنایع بزرگ اصفهــان در مصرف 
بهینه آب اظهار داشــت: شــرکت فولاد 
مبارکــه و ذوب آهن با صنعت شــبکه 
گذاری به استفاده از پســاب اقدام کرده 
اند چراکه شهرستانهای لنجان و مبارکه 
و فلاورجان و فولادشهر فاقد زیرساخت 
های شــبکه فاضلاب بودند کــه این دو 
صنعت اقدام به احداث شبکه جمع آوری، 
خطوط انتقال و تاسیســات تصفیه خانه 
فاضلاب نمودند. وی افزود: صنایعی نظیر 
نیروگاه و پالایشگاه هم با احداث تصفیه 
خانه تکمیلی در راســتای بهره گیری از 

پساب اقدام کرده اند.
معاون توسعه و بهره برداری فاضلاب آبفای 
اصفهان تصریح کرد: شرکت فولاد مبارکه 
در قالب قرارداد بیع متقابل با شرکت آبفای 
استان اصفهان نسبت به تامین منابع مالی 
مورد نیاز در راستای احداث شبکه و تصفیه 
خانه های فاضلاب در شهرهای شهرستان 
مبارکه شامل دیزیچه، زیباشهر، کرکوند، 
مبارکه و همچنین در شــهرهای زاینده 
رود، زرین شهر، سده لنجان، ورنامخواست 
و چم گردان در شهرستان لنجان اقدام کرد 
تا از پساب حاصله از احداث این شبکه های 
فاضلاب در بخش صنعت استفاده کند. 
وی افزود: در طی این قرارداد تاکنون  ۵00 
کیلومتر لوله گذاری فاضــلاب و احداث 
یک تصفیه خانه و 6 باب ایســتگاه پمپاژ 
فاضلاب انجام گرفته و بر اساس آن ۴۵0 
لیتر در ثانیه از پســاب حاصله در صنعت 
فولاد استفاده خواهد شد که این امر نقش 
مهمی در کاهش بارگذاری آب مصرفی بر 

رودخانه زاینده رود داشته است.
معاون توســعه و بهره بــرداری فاضلاب 
آبفای اصفهــان تصریح کــرد: با توجه 
به اعتبــارات محدود دولتی در ســنوات 
گذشته برای احداث تاسیسات فاضلاب در 
شهرستانهای مبارکه و لنجان، قطعا تا ۳0 
سال آینده مردم این شهرها از خدمات دفع 
بهداشتی فاضلاب بهره مند نمی شدند؛ اما 
با مشارکت شرکت فولاد مبارکه و شرکت 
آبفای اصفهان در این پروژه، طی ۵ سال 
شاهد پیشرفت فیزیکی بالای ۹0 درصد 
هستیم. وی اضافه کرد: منافع این طرح 
شامل ارتقاء استانداردهای زیست محیطی 
منطقه، افزایش سطح بهداشت عمومی و 
حفاظت کیفی از منابع آبهای زیرزمینی 
و کاهش بارگذاری آب مصرفی مورد نیاز 

صنعت در رودخانه زاینده رود است.
معاون توسعه و بهره برداری فاضلاب آبفای 
اصفهان گفت: این پــروژه به عنوان یکی 
از پروژه های شــاخص زیست محیطی 
در کشــور طی بازدید نماینده ســازمان 
یونسکو مورد تحسین واقع شد. وی گفت: 
امیدواریم پروژه احداث شبکه جمع آوری، 
خطوط انتقال و تاسیســات تصفیه خانه 
فاضلاب در شهرستانهای مبارکه و لنجان 
با مشارکت شرکت فولاد مبارکه و آبفای 
استان اصفهان تا پایان سال ۱۴0۱ به بهره 

برداری کامل و نهایی برسد.

industry

رئیس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زیست و آب اتاق ایران گفت: شرکت فولاد مبارکه 
در مسیر توسعه و حفظ محیط زیست اقدامات قابل توجهی انجام داده و باید اقدامات این 
شــرکت در کاهش مصرف آب مثل بازچرخانی و تصفیه پساب ۹ شهرستان مجاور این 
شرکت بیش از پیش اطلاع رسانی شود. فرشید شکرخدایی اضافه کرد: سیاست توسعه 
ای زیرمجموعه های فولاد مبارکه هم استراتژی مناسبی توسط این شرکت است که نشان 

می دهد مدیران این شرکت توسعه بر مبنای اقلیم را مدنظر قرار داده اند. 

فولاد مبارکه دوستدار محیط زیست است
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به فعالیت های شرکت فولاد مبارکه در راستای 
حفظ و سیانت از محیط زیست اظهار کرد: شــرکت فولاد مبارکه جزو اولین شرکت هایی 
است که موفق به دریافت استاندارد ایزو۱۴000 )شامل استانداردهای بین المللی در رابطه با 
سیستم های زیست محیطی ( شده و روند سرمایه گذاری این شرکت در بحث محیط زیست 
به یک بنچ مارک برای صنعت فولاد تبدیل شده است.  سید رسول خلیفه سلطانی تاکید کرد 

سیاست زیست محیطی فولاد مبارکه روی میز دیگر واحدهای فولادسازی قرار دارد.

مدل سرمایه گذاری فولاد مبارکه الگوی صنعت فولاد

تحقق مطالبه
سهم آب صنعت ناچیز است 30 ساله 

 نوسان:مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در نشست چندساعته 
مشترک شــرکت فولاد مبارکه و شــرکای تجاری کسب و کار 
)پیمانکاران توسعه( مطرح کرد: »شرکت فولاد مبارکه« با تزریق 
پروژه های پیمانکاری و اجرای ویژه طرح تحول دیجیتال در بخش 

پروژه های توسعه ای حامی بخش خصوصی است.
نشست مشــترک شــرکت فولاد مبارکه و شــرکای تجاری کســب و کار 
)پیمانکاران توسعه(، در ســالن اجتماعات دفتر شرکت فولاد مبارکه با حضور 
حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل و  برخی دیگر از معاونان و مدیران این شرکت 
برگزار شد و در این نشست چندساعته پیمانکاران توسعه این شرکت به بیان 

دیدگاه های خود پرداختند.

تقویت بازوهای پیمانکاری برای توسعه توانمندی فولاد مبارکه
حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، با استقبال از برگزاری 
نشست مشترک شرکت فولاد مبارکه و شرکای تجاری کسب و کار )پیمانکاران 
توســعه( اظهار کرد: دولت هایی موفق هســتند که در راستای تقویت بخش 
خصوصی برآیندو به واسطه توانمندی بخش خصوصی بتوانند تحول بزرگی در 
صنایع حاصل کنند. بر همین اســاس نیز فولادمبارکه بر آن است تا با تقویت 
بازوهای پیمانکاری خود در شاخه توسعه بتواند از توانمندی شرکت های برتر در 

این حوزه استفاده نماید. 
وی از گفتگوی شفاف بین شرکای تجاری کسب و کار با شرکت فولادمبارکه 
اســتقبال کرد، گفت: نگاه به بخش خصوصی تاکنون در کشور به خوبی نبوده 
است؛ چرا که دولت باید در رفاه عمومی جامعه از قبیل آموزش و درمان و حمل 
ونقل ورود کند و بخش های دیگر در اختیار بخش خصوصی باشــد؛ این نگاه 
در راس شرکت فولادمبارکه هدف گذاری شــده است چراکه تعامل با بخش 
خصوصی باید به صورت برد-برد باشد و هر دو طرف به منافع مشترک پایبند 
بوده تا در این راه ، ضمن اعتماد کامل به همدیگــر، به تقویت هر دو مجموعه 

بیانجامد.

تشکیل کمیته مشترک مدیران فولاد مبارکه و نمایندگان پیمانکاران
وی سیستماتیک بودن شرکت فولاد مبارکه را با مزیت به نتیجه رسیدن اقدامات 
و نقص افزایش ایستگاه های تصمیم گیری تبیین کرد و گفت: وظیفه داریم در 
تعامل دو طرفه مشکلات سیستم های موجود را نیز مرتفع کرده و بهبود مستمر 
را در تمامی مراحل کاری خود در نظر بگیریم؛ نیاز اســت کمیته مشترکی از 
مدیران فولاد مبارکه و نمایندگان پیمانکاران تشکیل و به طور فصلی جلساتی 
برگزار شــود تا آنچه که موجب می گردد اجرای پروژه های توسعه شرکت را با 

کندی همراه سازد شناسایی شده و راهکار رفع موانع پیش بینی و به اجرا در آید.

استقبال از نقد سازنده و کارشناسانه متخصصان
مدیرعامل شرکت فولادمبارکه به تشکیل کمیته رفع اشکال در خصوص بررسی 
گزارش ضرر و زیان مالی و زمانی پیمانکاران اشاره کرد و گفت: در راستای تحقق 
شعار سال و مانع زدایی، از نقد سازنده و کارشناسانه متخصصان استقبال می 
کنیم و از تمامی پیمانکاران پروژه ها تقاضا داریم همکاران و تیم فولادمبارکه را 

در نیل به این هدف یاری نمایند.

چابکی و چالاکی در اجرای پروژه ها
وی شکل گیری پیمانکاری سه شیفته مشابه کشورهای خارجی را درخواست 
کرد و گفت: نیاز است که در شــرکت های پیمانکاری شرایطی ایجاد شود که 
مجریان پروژه به صورت سه شــیفت زمانی کار کنند تا هم پروژه ها زودتر به 
اتمام برسد و هم چابکی و چالاکی را شاهد باشیم.حتما با این نگاه ویژه از سوی 

پیمانکاران شرایط تحویل پروژه ها به کارفرما  نیز تسهیل تر می شود.

اجرای پروژه های ملی 
با اتکا به توان بخش خصوصی

عظیمیان از بهره برداری ابرپروژه انتقال نفت گوره-جاسک در آینده نزدیک با 
تامین تختال های API مورد نیاز این خط توسط این شرکت خبر داد و گفت: 
همانگونه که همگان اطلاع دارید این حرکت در رفع مانع زدایی تولید با تامین 
تختال در فولادمبارکه آغاز شد و در کنار آن دیگر صنایع به حرکت درآمدند و 
در حقیقت از یک پروژه ملی توانستیم بهره های متعدد و وافی ببریم و این میسر 
نبود مگر با اتکا به توان بخش خصوصی و در ادامه همین راه امیدواریم به زودی 
پروژه های پیمانکاری ۲00 هزار میلیارد تومانی را که برای  گروه فولادمبارکه 
برنامه ریزی کرده ایم به نتیجه برسد و با رفع موانع پیش پای پروژه نورد گرم ۲ 

بعد از ماه ها انتظار شاهد به سرانجام رسیدن این ابرپروژه نیز باشیم.

حل مسائل با عملیاتی شدن طرح تحول دیجیتال
وی به طرح تحول دیجیتال در شــرکت فولاد مبارکه هم اشاره کرد و توضیح 
داد: این طرح که از مردادماه سال گذشته در شرکت فولادمبارکه اجرایی شده 
است درصدد است تا این شرکت را به جمع شــرکت های عضو باشگاه فانوس 
دریایی راهی کند و بسیاری از مســائل مطرح شده با عملیاتی شدن این طرح

 برطرف می شود. 
وی در پایان باز هم بر هم افزایی بخش خصوصی تاکید کرد و گفت: پیشــنهاد 
می کنم صورت جلسه و شرح موضوعاتی که دراین جلسه طرح شد برای همه 
پیمانکاران ارسال شود و کانال ارتباطی مشــخصی در راستای همگرایی این 

بخش با شرکت فولاد مبارکه ایجاد شود.

تعامل برد-برد فولاد مبارکه
 با بخش خصوصی

مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

به مناسبت روز جهانی محیط زیست عنوان شد:

میزان انتشار آلایندگی ها فولادمبارکه بسیار کمتر از استانداردهای محیط زیستی است

 نوسان: مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی 
شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه شرکت توانیر 
با اعمال برنامه مدیریت بار، حدود ۴0 درصد 
نیاز برق فولاد مبارکه را محدود می کند، گفت: 
تولید محصول و تأمین نیاز بازار حتی با کاهش 

سهمیه برق در فولاد مبارکه انجام می شود.
جواد نیلــی احمدآبــادی در خصوص تأثیر 
و اجــرای طــرح مدیریت بــار در مجموعه 
بزرگ فــولاد مبارکه، اظهار کــرد: در واقع از 
اواخر اردیبهشــت ماه فولاد مبارکه مشمول 
محدودیت های مدیریت بار شــده است. وی 

افزود: سال های گذشــته برنامه مدیریت بار 
از نیمه خردادماه و بعضا از ابتدای تیرماه آغاز 
می شد، اما امســال این محدودیت ها بسیار 
زودتر اعمال گردید و ســهمیه بــرق فولاد 
مبارکه کاهش یافت. مدیر ارشد خدمات فنی 
و پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد: 
به طور قطع هرچه به روزهای گرم تر و تیرماه 
نزدیک  می شــویم، شــدت محدودیت های 
مدیریــت بار بیشــتر می شــود و ایــن امر 
محدودیت هایی را برای خطوط تولید فولاد 
مبارکه به همراه دارد. وی با بیان اینکه در زمینه 

برق همانند سال های گذشته، برنامه مدیریت 
بار به فولاد مبارکه اعلام شد، توضیح داد: به طور 
معمول برخی توقفات و تعمیرات اساسی خط 
تولید را برای فصل گرم تابســتان پیش بینی 
کرده ایم، اما امسال با توجه به شدت قطعی ها، 
جدا از توقفات برنامه ریزی شده، برخی توقفات 
اضطراری برق هم خواهیم داشت که موجب 

کاهش تولید می شود.
نیلی تأکید کرد: البته با توجه به انعطاف پذیر 
بودن مجموعــه فولاد مبارکــه در خصوص 
محصولات میانی، امروز توانسته ایم اثرات این 

محدودیت ها را به حداقل برسانیم. وی با ذکر 
مثالی توضیح داد: یکی از نیازهای فولاد مبارکه 
آهن اسفنجی است که تولید آن نیاز به تأمین 
آب و برق دارد و اگــر این محصول را خودمان 
تولید کنیم، هزینه های ما کمتر می شود، اما 
زمانی که محدودیت های آب، گاز یا برق برای 
فولاد مبارکه اعمال می شود، با توجه به اینکه 
نمی توانیم خط تولید فــولاد مبارکه را برای 
تأمین نیاز بازار متوقف کنیم، ناچار می شویم 
آهن اسفنجی را با کیفیت کمتر و قیمت بیشتر 

خریداری کنیم.

مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه:

فـولاد مـبارکه حـتی با کاهـش سهمیـه بـرق در تأمین نیاز بازار فعال است

رئیس محیط زیست فولاد مبارکه با اشاره به آلایندگی بسیار اندک فولاد مبارکه گفت: میزان 
انتشار آلایندگی ها در این شرکت بسیار کمتر از استانداردهای محیط زیستی است. به علاوه این 
آلایندگی توسط سازمان محیط زیست پیوسته رصد می شود. بهنام کاویانی به مناسبت روز جهانی محیط زیست 
درباره پروژه های زیست محیطی فولاد مبارکه اظهار کرد: به دلیل اهمیت موضوع محیط زیست برای شرکت فولاد 

مبارکه، این شرکت پروژه های مختلفی را برای حفظ محیط زیست تعریف و اجرا کرده است.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا اصفهان با بیان اینکه با 
توجه به قوانین متعارض تعداد صادرکنندگان طلا از ۲0 نفر به ۲ نفر رسیده اند، گفت: 
بعضا تولیدات طلای اصفهان از لحاظ کیفیت با تولیدات ترک و ایتالیا برابری می کند و 
حتی در بازار، کار طلای ایران به اسم طلای خارجی فروش می رود. ابراهیم حبیب الهی 
اظهار کرد: با توجه به سبقه طلای اصفهان، با احداث شهرک طلا حرف های زیادی 

برای گفتن خواهیم داشت.

یک فعال حوزه رمزارز گفت: در بدترین حالت، یک درصد از برق ایران صرف ماینینگ 
می شود و این یک درصد نمی تواند دلیل اصلی خاموشی ها باشد. یاشار راشدی ادامه داد: 
آمارهایی هست که می گویند بین ۴.۵ تا ۷ درصد کل ماینینگ جهان در ایران انجام  
می شود. از آنجایی که ۱0 درصد برق تولیدی ایران برای ماینینگ کل  جهان کافی است، 
از این ۱0 درصد، کمتر از یک درصد برق ایران برای ماینینگ استفاده می شود. به نظر 

می رسد یک درصد برق ایران نمی تواند علت خاموشی باشد. 

استخراج رمزارز چقدر برق مصرف می کند؟فروش طلای ایرانی به اسم خارجی 
 گزارش

 نوسان :در نشســت اعضای انجمن های صنفی در خانه صنعت، 
معدن و تجارت استان اصفهان، افزایش قیمت گاز برای صنایع غیر 
فلزی، تفســیر نادرست و اختلاف در برداشــت از قانون در تعیین 
افسارگسیخته نرخ گاز مصرفی بین شــرکت گاز و صنایع و عدم 

همخوانی قیمت گاز با میزان درآمد واحدهای تولیدی مطرح شد.
محمدمهدی هادیان، عضو هیات مدیره انجمن آجر گفت: طبق قانون بودجه، 
تامین ۱0درصد از نرخ گاز صنایع پتروشیمی، برای صنایع غیر فلزی که شامل 
تولید آجر نیز می شود، محاسبه می گردد  و این در حالی است که فروش گاز به 
صنایع پتروشیمی بصورت ارزی محاسبه می گردد و براین اساس، هزینه سنگینی 
به واحدهای تولیدی تحمیل می گردد که بسیار فراتر از میزان درآمد این واحدها 
می باشد و می تواند تهدیدی برای تعطیلی واحدها باشد. وی با انتقاد از مبهم بودن 
قانون و برداشت نادرست از تفسیر قانون، بیان کرد: لازم است قبل از اعمال هرگونه 
تغییری در محاسبه نرخ گاز، بخش نامه ای به واحدهای تولیدی ابلاغ گردد و ما 

بدانیم که هزینه تولید در ماه های آتی را پچگونه محاسبه کنیم..
هادیان با اذعان به اینکه این قانون نیاز به تفسیر  و تمایز واحدهای تولیدی فلزی 
و غیرفلزی دارد، گفت: در پتروشیمی، هزینه های تولید به ریال و فروش به دلار 
اســت ولی برای ما )صنایع آجر(، هزینه تولید و فروش به ریال اســت که باعث 
تحمیل هزینه های سنگین نرخ گاز و متعاقبا تعطیلی واحدها و بیکاری نیروی کار 
می شود. وی با غیرمنطقی خواندن این قانون، یادآور شد: اگر قرار است ما تفاوت 

نرخ گاز مصرفی پتروشیمی را بپردازیم، طبق قانون باید ۱0درصد آن را بپردازیم.
عضوهیئت مدیره انجمن آجر، ضرورت حضــور نماینده مجلس برای توجیه و 
اصلاح قانون در این باره را عنوان کرد و افزود: این سوء برداشت الزاما باید توسط 

قانونگذار و نمایندگان مجلس بررسی گردد..
هادیان، افزایش ۷درصدی نرخ برق و دیگر موارد انرژی، دو برابر شدن دستمزد، 
نرخ مواد اولیه و حمل و نقل موجب چند برابر شدن هزینه های تولید بیان کرد و 

گفت: این درحالی است که مجوزی برای افزایش قیمت نداریم.
در ادامه، موحدیان عطار از صنایع شیرگاز پاســارگاد با بیان آنکه طبق مصوبه 
مجلس شورای اسلامی ۱0درصد از هزینه خوراک پتروشیمی مشمول صنایع 
غیرفلزی می شود، گفت:متاسفانه با تفسیر نادرست کلیه واحدهای دارای کوره در 
بخش تولید فولاد قرار گرفته و افزایش قیمت شدیدی را متحمل شده اند بگونه ای 

که واحدهای ریخته گری و حتی تولید شیرگاز نیز مشمول شده اند. 
وی افزود: با این افزایش نرخ، اکنون صنایع ریخته گری مس و آلومینیوم با مشکل 
مواجه می شوند. وی اختلاف نرخ قبوض گاز بین استان هایی مثل مشهد و قم 
با اصفهان را مستلزم بررســی عنوان کرد و افزود: نرخ گاز باید بصورت سراسری 

محاسبه گردد و تفاوت اجرای این قانون در بین استان ها را نیزغیرمنصفانه خواند.
مهدی داستانی، رئیس گروه هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان،نیز در 
این جلسه به لزوم پیگیری مورد مطرح شده توسط صنایع اشاره نموده و پیشنهاد 

دادند این موضوع توسط استانداری به مجمع نمایندگان ارایه گردد. 
اقارب پرست، قائم مقام و دبیرکل خانه صمت اســتان اصفهان، ماهیت قانون 
مربوط به تامین ۱0درصدی هزینه گاز پتروشــیمی توسط صنایع غیر فلزی را 
مشکل دار توصیف کرد و گفت: اگر پتروشیمی فروش و صادرات خود را بصورت 
ارزی و با دلار انجام می دهد، پرداخت هزینه گاز تولیدی این مجموعه توســط 
واحدهای کوچک که صرفا برمبنای ریال، تولیــد و عرضه می کنند، تهدیدی 
برای تولید و مغایر با پشتیبانی از تولید و مانع زدایی ها است. وی افزود: درحالیکه 
سیاستهای کلی کشور بسوی جداسازی دلار از اقتصاد است ، گره زدن نرخ گاز 
به دلار بسیار جای تعحب دارد .این درحالیســت که عدم امکان افزایش قیمت 
تولیدات از یک ســو و افزایش مرتب در هزینه های تولید از سوی دیگر ، موجب 
میشود کارخانجات با مشکل مواجه گردند ، چراکه در حال حاضر طبق محاسبات 
انجام گرفته قیمت گاز در حوزه های صنعت طبق گروه های اعلام شده ،  از دو تا 

شش برابر اضافه گردیده است.

افزایش افسارگسیخته نرخ
 گاز صنایع غیرفلزی

در نشست اعضای انجمن های صنفی در خانه صمت استان اصفهان مطرح شد:

 نوسان:سخنگوی شرکت آب و 
فاضلاب استان اصفهان با اشاره 
به اینکه در حال حاضر با حداکثر 
توان در حال تولید آب هستیم 
به ایســنا، می گویــد: در حال 
باباشیخعلی  حاضر تصفیه خانه 
و چاه های متفرقه به طور کامل 
در مدار هســتند، اما چاه های 
فلمن به دلیل خشــکی زاینده 

رود در مدار نیستند.
مهرداد خورســندی با بیــان اینکه 
در حــال حاضر با توجه بــه افزایش 
مصرف مــردم، اصفهان ســه متر بر 
ثانیه )ســه هزار لیتر( با کسری آب 
مواجه اســت، پیش بینی می کند: 
کسری آب در اصفهان در تیرماه به 
۴.۳ متر بر ثانیه )۴۳00 لیتر( برسد 
و تا زمانی که ســامانه دوم آبرسانی 
اصفهان بزرگ وارد مدار نشــود این 
مشــکل همچنــان وجــود خواهد 

داشت.
ســخنگوی شــرکت آبفای استان 
اصفهان در خصــوص اینکه در این 
شــرایط آیا اصفهان سیاست جیره 
بنــدی آب را پیاده خواهــد کرد یا 

خیر؟ 
می گوید: شرکت آبفا اصلا سیاست 
جیره بنــدی را پیش نمــی گیرد، 
چراکه شــبکه در یک لحظه خالی 
می شود و پر شــدن آن زمان زیادی 
می برد، به عنوان مثال اگر دو ساعت 
-دو ســاعت آب را قطع کنیم حدود 
چهار ساعت پرُ شــدن شبکه زمان 
می برد، از سوی دیگر با جیره بندی 
انتهای خطــوط آب را هوا گرفته که 
این موجب شکســتگی خطوط می 

شود. 
وی تاکید می کند: جیره بندی آب 
نه تنها پرت بالای آب دارد، از سوی 
دیگر منجر به افزایش حوادث شبکه 
آب می شــود و اصلا جیره بندی به 
صلاح شــرکت آبفا و مردم اصفهان 

نیست.
خورســندی بــا تاکیــد بــر اینکه 
متاســفانه امروز به معنــای واقعی 
با کمبود آب مواجه هســتیم و آب 
نداریم، تصریح می کند: شرکت آبفا 
ملزم به تامیــن آب از باغبهادران تا 
انارک، اردســتان در شــمالی ترین 
نقطه تــا جرقویــه در جنوبی ترین 

نقطه استان است. 
وی مــی گوید: با توجه بــه قطعی و 
افت فشار آب، شــرکت آبفا اقدام به 
آبرســانی ســیار می کند که علاوه 
بــر تانکرهــای خــود از تانکرهایی 
نیروهای مسلح برای آبرسانی سیار 

یاری گرفته است. 
ســخنگوی شــرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان اضافه می کند: مردم 
همواره قطعی آب را به سامانه ۱۲۲ 
آبفا اطلاع می دهند که این شرکت 
با بررسی شــرایط آدرس های ثبت 
شــده و بحرانی بــودن وضعیت آن 
منطقه، نســبت به آبرســانی سیار 

اقدام می کند. 
وی تاکید دارد: در حال حاضر به ۵۷ 
شهر و ۳۸0 روستا معادل جمعیتی 
بیش از چهار میلیون نفر را آبرسانی 
می کنیــم، امــا متاســفانه امروز 
اصفهان درگیر بی آبی اســت و روز 
به روز هم شــرایط تامین آب شرب 

مردم سخت تر می شود.

خرید اینترنتی محصولات دارویی از یکسال و نیم 
گذشته با توجه به شیوع  ویروس کرونا و موضوع 
قرنطینه خانگی بسیار گسترش یافت. هنگامیکه 
شــما برای ویزیت نزد پزشــک می روید بعد از 
دریافت نسخه چه در داروخانه های بیمارستان 
و کلینیک و چه در داروخانه های ســطح شهر 
ساعتی از وقتتان را باید منتظر دریافت دارو بمانید 
که بعضا آنقدر جمعیت در این مکانها زیاد است که 
با توجه به شیوع کرونا شاید فاصله رعایت نشود و 
امکان ابتلا به این ویروس در این شلوغی وجود 
دارد. لذا گروه زیادی ترجیح می دهند مانند سایر 
نیازهای خود، محصولات دارویی را هم از طریق 
شبکه های مجازی معتبر خریداری کنند.  از نظر 
بســیاری از افراد داروخانه آنلاین مزایایی دارد؛ 
بطور مثال همیشه باز و در دســترس است، در 
زمان صرفه جویی می شود، سفارش محصول و 
تحویل آن آسان اســت، امکان دریافت مشاوره 
آنلاین تلفنی وجود دارد، به راحتی محصولات 
را می توان پیدا کرد و امکان مقایسه محصولات 

وجود دارد.

اختلاف نظر   فروش دارو
 در فضای مجازی 

اما این سوال مطرح است که آیا همه محصولات 
دارویی را می توان از طریق شبکه های مجازی 
خریداری کرد یا استثنا هم وجود دارد؟ به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی پلیس فتا، بر اساس قانون، 
خرید و فــروش محصولات دارویــی در فضای 
مجازی عملی مجرمانه اســت. برای تهیه دارو 
باید به مراکز مجاز در داروخانه ها مراجعه شــود 
چراکه افراد سودجو با تبلیغ و فروش محصولات 
دارویی در فضای مجازی اقدام به کلاهبرداری از 

شهروندان می نمایند. علاوه برآن ممکن است 
داروهایی که به دست مصرف کننده می رسد نیز 
تاریخ مصرف گذشته یا غیرمجاز و تقلبی باشد و 
به همین دلیل لازم است که دارو از مراکز مجاز و 
زیرنظر پزشک تهیه شود. بنابراین فروش هرگونه 
داروی مجاز و غیرمجاز در فضای مجازی ممنوع 
است.  وزارت بهداشــت و مجلس هم در این باره 

نظراتی داده اند که البته باهم متفاوت است. 
سالهای گذشته وزارت بهداشت دستورالعملی 
برای فروش آنلاین دارو صرفا توســط داروخانه 
های مجــاز  تدوین کــرده بــود و مطابق این 
دستورالعمل چند داروخانه مجوز فروش آنلاین 
دارو را دریافت کردند. اما با این حال حتی وزارت 
بهداشــت مانع فروش آنلاین دارو توســط این 
داروخانه ها شد. چندی پیش کیانوش جهانپور 
،سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: فروش دارو 
در هیچ داروخانه آنلاینی مجاز نیســت. فروش 
اقلام غیر دارویی قابل فــروش در داروخانه های 
آنلاین هم در فروشگاههای آنلاین مجاز نیست. 
کما اینکه سوپر مارکت محله هم داروخانه نیست!

این در حالی اســت که نائب رئیس کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس نیز به این صحبت 
های سخنگوی سازمان غذا و دارو واکنش نشان 
داد و گفت: هیچ ممانعــت قانونی برای فروش و 
عرضه کالاهای غیردارویی  و تحهیزات پزشکی 
در فروشــگاههای اینترنتی وجود ندارد و مردم 
می توانند از این امکانات اســتفاده  کنند. پاک 
مهر تصریح کرد: خرید اینترنتی می تواند باعث 
صرفه جویی در زمان، هزینه و همچنین کاهش 
بار ترافیکی شــود. ضرورتی ندارد که مردم برای 
تهیه کالاهای سلامت محور حتما به داروخانه 
مراجعه کنند. فروشــگاههای آنلاین گسترش 

پیدا کرده لذا می توان ســفارش داد و تهیه کرد. 
وی همچنین به موضوع داروهای بدون نسخه هم 
اشاره کرد و افزود : تهیه برخی داروهای غیرنسخه 
ای از طریق فروشگاههای آنلاین امکانپذیر است و 
می توان از طریق تاکسی اینترنتی آن را در منزل 

دریافت کرد. 
انتشار این اختلاف نظرها در مورد فروش آنلاین 
دارو در ماههای گذشــته ما را بر آن داشــت که 
دوباره این موضوع را پیگیر شویم. لذا این هفته ، 
گروه خبری نوسان با  محمد رادفر،مسئول واحد 
نظارت بر بازرســی معاونت غذا و دارو دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان گفتگویی در همین زمینه 

ترتیب داد که در ادامه می خوانید:
 نوسان: فروش اینترنتی دارو قانونی است؟

 فروش هر گونــه دارو از طریق اینترنت و فضای 
مجازی ممنوع می باشــد. تنها فــرآورده های 
آرایشی بهداشتی و مکمل ها از طریق اینترنت 

مجاز به فروش هستند.
 نوســان:نظرتان در مورد اختلاف نظر 
وزارت بهداشت و مجلس در مورد فروش 

آنلاین محصولات دارویی چیست؟
تمام نهادهای قانونی، متولی سلامت و بهداشت و 
درمان کشور را همان وزرات بهداشت و درمان و 
آموزش پزشکی کشور می دانند و در این خصوص 
سیاست های وزارت بهداشت و درمان ارجحیت 
دارد و چون سازمان غذا و دارو زیر مجموعه وزرات 
بهداشت است ضوابط فروش اینترنتی دارو همان 

ممنوعیت وضع شده است.
 نوسان:در مورد فردش آنلاین تجهیزات 

پزشکی و مکمل ها چه قانونی وجود دارد؟
در خصــوص فروش انواع مکملهــا و تجهیزات 
پزشکی مبنای مجاز بودن فروش برچسب اصالت 

کالا اســت که دارای کد های مشخصی جهت 
ردیابی و پیگیری اصالت کالا است.

 نوسان: از نظر بازرس معاونت  غذا و دارو  
فروش آنلاین دارو و مکمل ها چه معایب و 

مزایایی دارد؟
برخی داروها اساســا قابلیت فــروش اینترنتی 
ندارند؛ اما فروش مکمل ها اگر تحت نظر مسئول 
فنی داروخانه ها و سایت ها باشد معایب خاصی 
ندارد و می تواند در شرایط بحرانی کرونا با کاهش 
ترددهــای حضوری حتــی مفید  واقع شــود.

 ولی مردم باید توجه داشــته باشــند که حتی 
مصرف خودسرانه مکمل  هم ممکن است اسیب 

رسان باشد.
 نوســان:روند فروش آنلایــن دارو در 

کشورهای دیگر با ایران متفاوت است؟ 
فروش آنلاین مکمل در تمام دنیا انجام می شود 
ولی دارو خیر. براین اساس، وزارت بهداشت هر 

کشور الگوی خاص خود را دارد.
 نوسان:در چه صورت فروش آنلاین دارو 

می تواند انجام شود ؟
فروش آنلاین دارو تنهــا در صورتی می تواند در 
آینده انجام شود که زیرساخت های الکترونیک 
و تکنولوژی مدیریت فضای مجازی در کشــور 
پیشرفت کافی داشته باشد و بتوان از اشتباهات 

دارویی و خطاهای پزشکی پیشگیری کرد.
 نوسان: چند سالی اســت که دیده می 
شود داروخانه ها در کنار فروش دارو لوازم 
آرایشی هم می فروشند حتی بعضا تبدیل 
به سوپرمارکت شده اند آیا چنین روندی 

قانونی است؟
بهترین محل عرضه فــرآورده های آرایشــی 
بهداشــتی با توجه به اشــراف دکتر داروساز بر 
فرآینده های تولید و نگهداری و مصرف اینگونه 
محصولات داروخانه ها هستند و حتی شاید بتوان 
گفت عرضه این محصــولات در محل های غیر 
داروخانه منطقی به نظر نمی رسد ولی در حال 
حاضر در همه فروشــگاهها و مغازه ها با نظارت 
کمی در حال عرضه هستند در حالی که داروخانه 
ها از همه نظر تحت نظارت سازمان غذا و دارو  و 

کاملا قابل اعتماد  هستند.
 نوسان: مشتری بعضی داروها را خارج از 
داروخانه مثل بازار ناصر خسرو تهیه می 
کند که حتی ممکن است سلامتی خود را 
هم به خطر بیاندازد . چرا جدی برخورد نمی 

شود؟
داروخانه ها دارای ضوابط و آیین نامه های تصویب 
شده قانونی هستند که کاملا حد و مرز مشخص و 
کنترل شده ای دارند. وجود دارو در فضای خارج 
از داروخانه ها غیرقانونی است و وجود محل هایی 
مانند ناصرخسرو کاملا غیرقانونی بوده و نیازمند 
کنترل بیشتری از سوی نهادهای حاکمیتی و 
نظارتی است. وجود بازارهایی مانند ناصرخسرو 
هیچ ارتباطی به کار داروخانه هــا ندارد و عمل 
غیرقانونی قاچاقچیان دارو در کشور است. در پایان 
باید اشــاره کنم که وجود محل های غیرقانونی 
عرضه دارو به صورت قاچاق در کشــور بسیار به 
سلامت جامعه و اقتصاد کشور آسیب می رساند و 
جمع آوری و کنترل این مکانها و همچنین قاچاق 
دارو در کشور نیازمند همت همه جانبه مسئولان 

تمام دستگاه های کشور و مردم است.

آفلاین ها در مقابل آنلاین ها
قانون فعالیت داروخانه های آنلاین در ایران بررسی شد؛  گزارش

آبفا، سیاست 
جیره بندی ندارد

citizen

آیا با توسعه عرضه آنلاین دارو، فروش سنتی داروخانه ها در مخاطره قرار می گیرد؟

این روزها، ایرانیان، بخشی از کالاهای مورد نیاز خود را به صورت آنلاین سفارش داده و خریداری 
می کنند. به گواه منابع رسمی، اقبال مردم به خریدهای اینترنتی سالانه با ۶۰ درصد رشد مواجه 
است. در این میان، خرید  محصولات بهداشتی و درمانی هم  به این شیوه  بسیار طرفدار یافته؛ 
هرچند پاسخ ها به این سوال که آیا همه محصولات بهداشتی درمانی می توانند از نظر قانونی به مشتریان در 
فضای مجازی  عرضه شوند متفاوت است. با این وجود هر روز فعالیت درمانی و فروش دارو در فضای مجازی هر 

روز در حال توسعه است.

هفته نامه نوسان
گرو  ه سلامت

ار 
 نگ

مه
زنا

 رو
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لاد

 نوســان: معاون بهره برداری ذوب آهن 
اصفهان با بیان اینکــه ذوب آهن در وضعیت 
فعلی کم آبی نزدیک ۷۵ درصد تولید نیروگاه 
های برق خود را از دست داده است، گفت: در 
حال حاضر به دلیل کم آبی، نیروگاه های ذوب 
آهن نزدیک ۷0 مگاوات بر ساعت تولید برق 
دارند، بنابراین ناچار به خرید ۱00 مگاوات برق 

از شبکه سراسری هستیم.
مهرداد تولائیان درباره تاثیر قطعی های مکرر 

برق بر تولید مجموعه ذوب آهن، اظهار کرد: 
شرایط تولید ذوب آهن با سایر فولادی های 
کشور متفاوت است، چراکه سایر فولادی ها 
کوره قوس الکتریکی دارند و اصل فرایند آنها 
براساس برق اســت، اما ذوب آهن این گونه 
نیســت. وی با بیان اینکه ذوب آهن شاید در 
موارد مختلف متضرر شود، اما وابستگی این 
صنعت به برق بسیار کمتر از سایر صنایع است، 
گفت: بنابراین محدودیت هایی که شبکه توزیع 

برق برای پیک های مصرف مشخص کرده و 
مانع فعالیت شرکت ها و مجموعه های صنعتی 

می شود، در مورد ذوب آهن صادق نیست.
معاون بهره بــرداری ذوب آهن اصفهان البته 
تاکید کرد: ذوب آهن توان تولید نزدیک ۲00 
مگاوات برق را دارد و همواره در پیک مصرف 
به خصوص فصل گرم، نه تنها نیازی به شبکه 
برق ندارد، بلکه حتی به شبکه سراسری برق 
نیز کمک می کند، اما کم آبی بر تولید نیروگاه 

های ذوب آهن اثرگذار بوده است. وی با تاکید 
بر اینکه متاسفانه ذوب آهن در وضعیت فعلی 
کم آبی نزدیک ۷۵ درصد تولید نیروگاه های 
برق خود را از دســت داده است، تصریح کرد: 
این موضوع موجب شده تا ذوب آهن، باری را به 
شبکه برق کشور وارد کند، چراکه نیاز برق خود 
را دیگر نمی تواند تولید کند، از سوی دیگر این 
مسئله هزینه زیادی بابت خرید برق روی دست 

ذوب آهن گذاشته است.

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان مطرح کرد؛

ضرر ذوب آهن از کم آبی و قطعی برق

 نوســان :مدیر نیروگاه های پراکنده شرکت برق منطقه ای 
اصفهان، گفت: در حال حاضر اصفهان نزدیک ۱۵۰۰ مگاوات 

از شبکه سراسری برق می گیرد و به نوعی کسری برق دارد.
مالک جعفری، در نشســتی با موضوع »عدم توجه مدیران وزارت نیرو به مقوله 
تولید و پیامدها و خسارات ناشی از قطعی برق گسترده در کشور« که با حضور 
برخی از اعضای انجمن نیروگاه های تولید پراکنده کشور و استان اصفهان برگزار 
شد، اظهار کرد: ظرفیت نامی نیروگاه های پراکنده استان ۱۱0 مگاوات است که 
حدود ۴0 مگاوات این نیروگاه ها نیز پنج سال نخست خرید تضمینی برق آنها 
به اتمام رسیده است. وی افزود: در مجموع ۱۴۵ مگاوات ظرفیت نامی نیروگاه 
های استان اســت که حدود ۱00 مگاوات ظرفیت عملیاتی دارند که با توجه به 

مشکلات این نیروگاه ها نزدیک ۸0 مگاوات تولید برق دارند.
مدیر نیروگاه های پراکنده شــرکت برق منطقه ای اصفهان، تاکید کرد: سهم 
نیروگاه های پراکنده نسبت به تولید برق استان و حتی کشور حدود دو درصد 
است. وی به مشکلات نیروگاه های پراکنده اســتان اصفهان اشاره کرد و گفت: 
یکی از مهمترین این مشکلات موضوع پرداخت به موقع مطالبات این نیروگاه ها از 

سوی وزارت نیرو است.

۱۵۰۰ مگاوات کسری برق در 
اصفهان داریم

مدیر نیروگاه های پراکنده شرکت برق منطقه ای اصفهان:



سال هفتم
شماره صد و هفتاد و پنج

۲۵ خرداد ۱۴00
۴ ذوالقعده ۱۴۴۲

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری

   صفحه آرایی: آزاده تحویلیان
 چاپ:  پیام رسانه

 آدرس: اصفهان، خیابان هشت بهشت غربی 
 ساختمان آفتاب ، طبقه اول،  واحد 6
 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸6۵

 تلفن: 0۳۱-۳۲6۱۷۸۵۹
 توزیع:آرمان پخش

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

ایمان دو نیم است نیمی از آن شكیبایی و 
نیمی دیگر سپاسگزاری است. 

15  June  2021
 no    175

Various
www.eghtesadbazar. ir

شمــاره 
صد و هفتاد و پنج

.info@eghtesadbazarنظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  ir

دکتـر موسـی غنی نژاد شـاید تنهاتریـن منادی اقتصـادآزاد 
در میـان همـکاران عمدتـاً چپگـرا و اتاتیسـت خود باشـند 
کـه چنـد دهه اسـت، راه حـل افزایش ثـروت و رفـاه ایرانیان 
را تنهـا یکبـار امتحان کـردن بازارهای رقابتـی در کنار دولتی 
کوچـک و محـدود میدانند. ایشـان در کلاب هـاوس بار دیگر 
بر اصلاحـات اقتصادی در ایـران تاکید کردند کـه باید مبتنی 
بـر لغـو کنتـرل و دخالت هـای دولتـی در بـازار، و برقـراری 
تجـارت آزاد با دنیا، باشـد. اینبـار از "معجزه اقتصـاد آلمان" 
در بعـد جنـگ جهانـی دوم مثـال آوردند که شـاید اهل خرد 
بیاندیشـند. اینکـه اقتصاد آلمـان در پس از جنـگ دوم عملًا 
نابود شـد و حجـم خرابی هـا و مشـکلات آن با ایـرانِ کنونی 
قابل مقایسـه نیسـت. اما براستی این کشـور شکست خورده 

چگونه بـه آلمـانِ امروزی بدل شـد؟ 
از  بسـیاری  نیسـت،  جنـگ زده  کشـوری  حاضـر  حـال  در  ایـران 
زیرسـاخت های آن سـالم و سـرپا هسـتند، قحطی یا کمبود مواد غذایی 

نـدارد و تحـت اشـغال کشـور خارجـی نیسـت. 
ایران کشـوری اسـت که در عین اینکه سـرپا اسـت اما در بند مداخلات 
و کنتـرل هـای دولتـی اسـیر اسـت. دارای دولتی فربه و رانتیر اسـت که 
در همه جـای اقتصـاد حضـور دارد، قیمت گذاری و بنـگاه داری میکند و 
مانـع از انباشـت سـرمایه های خصوصـی و تجـارت آزاد بـا دنیا میشـود. 

بایـد این غـل و زنجیرها را بـاز کرد.

الگوی قراردادن آلمان
بـه آلمـان غربـی بازگردیـم؛ لودویگ ارهـارد اقتصـاددان و سیاسـتمدار 
برجسـته کـه از ۱۹۴۹ تـا ۱۹66 بـه ترتیـب وزیـر اقتصـاد، معـاون 
صدراعظـم و سـه سـال نیز صدراعظـم آلمان غربـی بود در کنـار ویلهم 
روپکـه از اقتصاددانـان آلمانی بعد جنگ دوم، و متاثر از متفکر برجسـته 
مکتـب اتریشـی اقتصـاد یعنـی لودویگ فون میـزس، از معمـاران اصلی 
اقتصـاد قدرتمنـد آلمان یا همان معجـزهء اقتصادی آلمان هسـتند. این 
دو کـه از اعضـای مکتب بـازارآزاد اجتماعـی بودند در بازیابـی اقتصادی 
آلمـانِ مغلـوب و ویران شـده، نقش اصلی را ایفا کردند خصوصاً شـخص 
ارهـارد. امـا ارهـارد و روپکـه چه کردند کـه دکتر غنی نژاد خواسـتار این 
شـدند تـا سیاسـتمداران و روشـنفکران ایرانـی کـه غالبـاً در خرابه های 
سوسیالیسـم روسـی یـا ناسیونالیسـم نـازی، بـه دنبـال راه توسـعه می 

گردنـد و همیشـه هـم به بیراهـه رفته انـد، آنـرا الگو قـرار دهند.
اصلاحـات پولـی سـرآغاز کار بـود. تورم پـول را کاهش دادند تـا با مقدار 
کالاهـای موجـود در اقتصـاد همخوانـی داشـته باشـد. یعنـی سیاسـتی 
کامـلًا ضدکینزی. سـرکوب و کنتـرل قیمتها را لغو کردنـد. واحد پول را 
اصـلاح، و عرضـهء پـول را کاهش دادند. همزمان نـرخ مالیات بر درآمدها 

را نیز کـم کردند. 
البتـه این در چارچوب یک سیسـتم سیاسـی تقریباً نرمـال که در بلوک 
غـرب قـرار مـی گرفـت و در نظم جهانی مشـارکت داشـت، انجام شـد. 
ایـن اقدامـات موجب افزایش چند برابری تولید سـرانه صنعتی در آلمان 
غربـی شـد امـا همزمـان در یکـی از ممالک مـورد علاقه روشـنفکران و 
سیاسـتمداران ایرانـی یعنـی آلمان شـرقی رکود حاکم بود. جالب اسـت 
کـه اصلاحـات ارهـارد در آلمـان و خـارج از آلمان مخالفان بسـیاری هم 
داشـت. حـزب سوسـیال دموکـرات، رهبـران اتحادیـه هـای کارگـری، 
ذی نفعـان تولیدی و حتی مقامات سیاسـی خارجـی از این جمله بودند. 
شـاید اگـر ارهـارد بـه نظـر اکثریـت گـوش میـداد امـروز آلمان کشـور 

دیگـری بود که رشـک دنیـا را برنمـی انگیخت. 
براسـتی همیشـه یـک اقلیـت قـوی، مصمـم و شـجاع اسـت کـه مـی 
توانـد معجـزه بیافرینـد. مسـئله ای کـه دکتر غنـی نـژاد آنرا بـه یکی از 
اقتصاددانـان حاضـر در گفتگـو خاطرنشـان کردند؛اگـر شـما بر حسـب 
تئـوری و شـواهد تاریخـی، بـه درسـت بـودن راه حـل خـود بـاور دارید، 
چـرا بایـد در آن جـرح و تعدیـل انجـام دهیـد. بهانـه هـا و ان قلت های 
تکـراری یعنـی ادامـه راه غلـط کنونـی که ذی نفعـان داخلـی و خارجی 
مشـخصی دارد امـا عمـوم مـردم را از یـک رفـاه و عزتمندی مسـتقل از 

دولـت بی بهـره میکند.
علـی ای حـال راه و چـاه مشـخص اسـت. باید از دگم اندیشـان سیاسـی 
و آکادمیـک و حتـی برخـی فعالین اقتصـاد دولتی نهراسـید. اجرای این 
اصلاحـات نیازمنـد دولتمـردی آزادمنـش و باپرنسـیب اسـت کـه ایران 
کنونـی علـی الظاهـر از آن محـروم بـوده و از رجال برجسـته تهی شـده 
اسـت. شـاید معجـزه ای رخ دهـد و در ایـن فضـای مسـموم از اقتصـاد 
سوسیالیسـتی و روشـنفکری چـپ، شـخصی ظهور کنـد تا ایـران را نیز 
به معجزه اقتصادی آسـیا بدل سـازد. و الا ممکن اسـت کشـور به دامن 
جنگـی بیافتـد یـا اسـیر گـروه هـای رادیکال تری شـود که آنزمـان باید 

افسـوس وضـع کنونـی  را خـورد که خسـران بزرگتری اسـت. 
در پایان باید به نقش مردم نیز اشاره کرد. 

اگـر مـردم ایـران همچنـان دولتـی بخواهند کـه از مهـد تا لحـد آنها را 
تامیـن کنـد باید قید آزادی و اسـتقلال اقتصادی)و فکـری( خود، و ایضا 

آبـادی ایـران را بزنند. 
راه را مـی شـود در یک جمله خلاصه کرد: بازارهـای آزاد و حکومت قانون.

 A K I O ( » یتــا ر مو کیو آ
MORITA( در ســال ۱۹۲۱ در 
شــهرناگویاي ژاپن از خانواده اي 
مقتدر و متمول زاده شــد. با آنکه 
پدرش انتظار داشــت او به عنوان 
فرزند بزرگ خانواده پــاي در راه او گذارد و تجارتخانه او را 
در حرفه صنایع نوشــیدني اداره کند اما »آکیو« از همان 
کودکي به وسایل الکتریکي و صوتي علاقه مند بــــــود 
و مي خواست بداند اشــیاء چگونه کار مي کنند. رویاي او 
ساخت یک گرامافون الکتریکي بود. به همین دلیل رشته 

فیزیک را در دانشگاه اوزاکا برگزید.
ایبوکا ۳۸ ساله و موریتا ۲۵ ســاله در سال ۱۹۴6 شرکت 
را با نام »شــرکت مهندســي مخابرات توکیو با ۵00 دلار 
ســرمایه )۱۹0.000 ین( و ۲0 نفر تاســیس کردند. ۱۲  
سال بعد و پس از دستیابي به موفقیتهاي پي درپي در کار 
برروي محصولات الکتریکي و عرضه فرآورده هاي صوتي 
و تصویري نظیر پلوپز برقي، ولــت متر، بالش برقي، ضبط 
صوت، رادیو، تلویزیون و ویدئو، شــرکت به نام »ســوني« 

تغییر نام داد.
موریتا در ســال ۱۹۵۹ عنوان نایب رئیس سوني را داشت 
و در سال ۱۹۷۱ به ریاست سوني رســید و تا سال ۱۹۹۴ 
که به عنوان ریاســت افتخاري ســوني بازنشسته شد در 
سمتهاي مختلف ریاست، مدیریت عامل و ریاست هیئت 

مدیره فعالیت کرد. ایبوکا دوست و همکار او در بنیانگذاري 
شرکت در سال ۱۹۹۷ درگذشت.

همت والاي او و دوســت و همکار و همراهــش ایبوکا، از 
خاکســترهاي ویرانه هاي جنگ جهاني دوم، شــرکتي 
جهاني را پدیــد آورد که رهبري بلامنــازع اختراعات پي 
درپي و عرضه محصولات و وســایل الکترونیکي صوتي و 
تصویري و فناوري اطلاعــات را در اختیار خود گرفت و در 
ســال ۲00۳ با ۱6۱۱00 نفر کارمند، فروش 6۲ میلیارد 

دلاري را به دست آورد.
موریتا مســیر زندگاني و نظرات و افکار خــود را در زمینه 
کســب و کار صنعت الکترونیک و فناوري برتر در کتابي 
به نام »ساخت ژاپن« در معرض استفاده همگان قرار داده 
است. او فلســفه بازاریابی  را در این چند واژه خلاصه کرده 
است: من در خدمت بازارها نیست، بلکه آنها را می آفرینم. 
این سخنان موریتا، بیانگر فلســفه ای عمیق در بازاریابی 
اســت که طبق آن شــرکت محصول یا خدمتی را به بازار 
عرضه می کند که پیش از آن، هیچ کس خواهان آن نبوده 

و حتی تصوری از آن محصول یا خدمت هم نداشته است.
نکته جالب توجه در فلســفه موریتا این بــود که وی هیچ 
وقت نسبت به تحقیقات بازار از طریق پرسشنامه اعتقادی 
نداشت. برای مثال، قبل از عرضه واکمن به بازار، تحقیقات 
بازار شرکت نشان می داد این محصول شکست می خورد، 

ولی موریتا معتقد بود تحقیقات بازار اشتباه می کنند.

برنامه اقدام مشترک لغو روادید گروهی میان تهران-مسکو امروز دوشنبه توسط 
فدرال  آژانس  رییس  دوگوزووا  زارینا  و  فرهنگی  میراث   وزیر  مونسان  علی اصغر 
جهانگردی روسیه )روستوریسم( امضا و بدین ترتیب این موافقتنامه بین ۲ کشور 
عملیاتی شد. بر اساس این موافقتنامه گروه های گردشگر ۵ تا ۵0 نفره ایرانی و روسی 
می توانند بدون روادید به ایران و روسیه سفر کنند و اکنون فقط باید منتظر فروکش 

شدن ویروس کرونا شد. 

بیت کوین، محبوب ترین ارز مجازي دنیا، به دنبال قانوني شدن استفاده از آن در السالوادور، 
۱۳ درصد افزایش قیمت داشت. السالوادور اولین کشوري است که بیت کوین را به عنوان 
یک پول قانوني به رسمیت مي شناسد.. طبق لایحه اي که در مجلس السالوادور به 
تصویب رسیده، تمام کسب وکارها باید بیت کوین را براي خرید و فروش کالاها و خدمات 
قبول کنند اما دولت این کشور از نهادهایي که تمایلي براي به خطر انداختن خود در 

استفاده از این ارز مجازي بي ثبات ندارند هم حمایت مي کند.

 تاثیر مثبت السالوادور بر ارزش بیت كوینلغو روادید گروهی بین ایران و روسیه اجرایی شد
آلمان چگونه آلمان شد؟

   كارخانه دار 

 دورنما
ثروت

درس هایي از مدیر شرکت » سونی«
نگاره

كسب و كار

سـردرگمی های مدیریتـی، توانایی تصمیم گیـری و غلبه 
بـر مشـکلات را از مدیـر مـی گیرد.گاهـی مدیـران دچار 
سـردرگمی، دلشـوره، بی خوابی و فکرهای اسـترس زا می 
شـوند و نمی داننـد باید چـه کار کننـد!. در چنین حالتی 
اگـر ازآن ها بپرسـند چـی شـده ؟! در جواب مـی گویند: 
واقعـا نمی دانم چـه کار کنم! اگـر مدیری نتوانـد در میان 
ایـن سـردرگمی هـا راهـی را پیدا کنـد قطعـا تصمیمی 
جز تسـلیم شـدن نـدارد. بـا توجه بـه اینکه ایـن حالت 
را بیـن مدیران بسـیار رایـج میدانم ومطمئنـم این حالت 
بـرای شـما هم کـه مشـغول خوانـدن این مقاله هسـتید 
هـم پیـش آمـده و ممکـن اسـت در حـال حاضـر دچار 

چنین سردرگمی باشید.
ایـن  گرفتـم  تصمیـم 
مقالـه را بنویسـم و بـه 
شـما یاد بدهـم چگونه 
هـای  سـردرگمی  بـا 
مدیریتـی مقابلـه کنید.
حالـت  دو  در  مدیـران 
دچـار سـردرگمی مـی 
کـه  زمانـی  شـوند: 
ذهنشـان پر از اطلاعات  
کـه  زمانـی  و  باشـد 
اطلاعـات  ذهنشـان 
باشـد! نداشـته  کافـی 

چگونه با سردرگمی های مدیریتی
 مقابله کنیم؟!

هـر وقـت با وجـود اطلاعات کافـی دچار سـردرگمی شـدید، کافیه که 
زمانـی را بـه خودتان اختصـاص بدهید و از اول به چشـم انداز، ماموریت 
هـای سـازمانی،فعالیت های فعلـی، برنامه هـا و اسـتراتژی هایتان فکر 

کنیـد و یـا اینکه به یـک کوچ مراجعـه کنید.
بررسـی بـوم مـدل کسـب و کارتـان هم مـی تواند به شـما کمک کند.
تـا بفهمیـد دقیقـا کجای مسـیر اهدافتان قـرار گرفته اید؟ مشـکلات و 
خطراتـی که شـما را تهدید می کند چی هسـتند؟ بعد بـه راحتی برای 
هـر یـک از سـوالات و مشـکلات راه حـل ارائه می دهیـد و تصمیم می 
گیریـد. در واقـع پـازل بـه هـم ریختـه ی اطلاعـات ذهنیتان را بـا نگاه 

کـردن بـه چارت سـازمانی می توانید نظم ببخشـید و به درسـتی کنار 
بچینید. هم 

ایـن چنیـن سـردرگمی بـا اختصـاص دادن زمانی بـرای تمرکـز و فکر 
کـردن بـر طـرف خواهـد شـد و جای هیـچ نگرانی نیسـت.

امـا سـردرگمی که بـر اثر کمبود اطلاعـات به وجود بیایـد کمی حاد تر 
و جـدی تـر اسـت. در حقیقـت این سـردرگمی بـا فکر کـردن و تمرکز 
بـر طـرف نمی شـود چـون در ذهنتـان ابهامات و سـوالاتی وجـود دارد 
کـه خودتـان اطلاعـات کافی برای پاسـخگویی به آن را نداریـد و باید به 
دنبال راه حل و پاسـخ باشـید. درسـت مثل پازلی که قطعه های پازلش 
وجـود نـدارد. در چنیـن حالتـی ذهن به شـدت بـه اطلاعـات و راه حل 
احتیـاج دارد و تـا زمانـی که پاسـخگوی نگرانـی ها و سـوالات ذهنتان 
نباشـید اضطـراب ها، بـی خوابی ها و آشـفتگیتان ادامه خواهد داشـت.

ایـن ابهامـات ممکن اسـت در مورد تعریـف مدیریت، وظایـف و مهارت 
هـای یـک مدیـر و یـا راه هایـی بـرای مدیریـت اثربخـش تـر و موفـق 
ترباشـد.! در چنیـن حالتی  مدیـر به جای اینکه به کوچ احتیاج داشـته 
باشـد به مشـاور و آمـوزش احتیاج دارند. مشـاوری که بتوانـد خلا های 
مهارتـی و مدیریتـی مدیـر را تشـخیص دهد و بـه او راه حـل و آموزش 
هـای لازمه را پیشـنهاد کنـد. آموزش هایـی که بتواند به مدیـر توانایی 

لازمـه را بـرای غلبه بر مشـکلات بدهد.
بـا توجـه بـه اینکه بیشـتر مدیـران دچـار سـردرگمی ناشـی از کمبود 
اطلاعـات هسـتند. به شـما مدیـران عزیز پیشـنهاد می کنیـم در مورد 
وظایف، عملکرد و مهارت های لازمه مدیریتی بیشـتر آموزش ببینید.و 
همچنین به شـما پیشـنهاد می کنم در مـورد نـوع راه و روش مدیرانی 
کـه آن هـا را موفـق و اثـر بخش کرده اسـت تحقیق کنید و از مسـیر 

آنان پیـروی کنید.

چرا مدیران دچار سردرگمی می شوند؟!

همه پرسی برای آینده ایران

فلسفه

در ایـن روزهـا کـه مبانـي نظـري و کارکردهـاي سیاسـي و اجتماعـي 
»انتخابات« به عنوان یکي از سـازوکارهاي دموکراسـي وتجلي حق راي و 
مشـارکت عمومي، در معرض حرف و حدیث قرار گرفته اسـت، بد نیسـت 
نگاهي دوباره داشـته باشـیم به مفهوم واقعي »انتخابـات دموکراتیک« در 

اندیشـه »کارل پوپر« اندیشـمند بزرگ معاصر: 
از نظـر پوپر، در هر شـرایطی »اصـلاح« بر »انقلاب« مقدم اسـت. از اینرو، 
بـه حاکمان پیشـنهاد می کندکه بـا انجام اصلاحات بهنـگام و تدریجی و 
دخیـل کـردن رای و نظـر مـردم در امر حکومتداری، جلـوی وقوع انقلاب 
هـا و طغیـان های بنیان کن را بگیرند!  به گفتـه او »انقلاب ها برنامه ریزي 
نمي شـوند؛ بلکـه به خاطـر رفتـار ناصـواب حکومت هـا، اتفـاق مي افتند. 
پـس بنابرایـن، به خاطـر انقلاب و خشـونت، باید به جاي مـردم، حاکمان 

را مورد سـرزنش قـرار داد«.

در »جامعـه بـاز« مـورد نظر پوپـر، کارکرد دموکراسـی فقـط در برگزاری 
انتخابـات و شـیوه نصـب حاکمـان خلاصه نمی شـود، بلکـه حکومت ها 
بایـد خـود را در مقابل مردم و منتقدان نیز، منعطف و پاسـخگو بدانند. در 
غیـر ایـن صـورت، مـردم باید قادر باشـند تا به شـیوه هاي مسـالمت آمیز 
ماننـد انتخابات )و نه به شـیوه هاي قهرآمیز مثل کودتـا و انقلاب( به عزل 

حاکمان مبـادرت ورزند.
توصیه اساسـی تر پوپر به همه سیاسـتمداران،ایده ئولوژی ها و نظام های 
سیاسـی ایـن بود که به جـای وعده های بـزرگ و غیرقابل تحقـق، کاری 
کنیـد کـه حداقـل قـدری از رنـج و درد مردم کم شـود. به گفتـه او: » در 
سیاسـت و طبابت، هرکس وعده زیاد بدهد،  شـارلاتان اسـت و آندسته از  
ایدئولوژی هـای آرمانگرایـی کـه وعده ایجاد بهشـت می دهنـد، عاقبت راه 
بـه جهنـم می برنـد؛ چراکه کـه آرمان ها به مـرور زمان تغییـر می کنند و 

دسـت آخـر، جز رنج اضافـی، چیزی بـرای مردم باقـی نمی ماند«!

توصیه پوپر به حکومت ها

چه چیزی میلیاردرها 
را متمایز می کند؟!

کتـاب  نویسـنده ی  سـیبولد،  اسـتیو 
»ثروتمندان چطـور فکر می کنند؟« حدود 
۳ دهه با ثروتمنـدان جهان مصاحبه کرده 
اسـت تـا بفهمد کـه چه چیـزی آنهـا را از 
بقیـه متمایز می کنـد. در این مقالـه با ۱۸ 
راز موفقیت ثروتمنـدان جهان از زبان آقای 

سـیبولد آشـنا می شویم.
می کننـد  فکـر  عـادی  مـردم  اول: 
خودخواهـی »گنـاه« اسـت، ثروتمنـدان 
فکـر می کننـد خودخواهـی »حُسـن« 

اسـت.
دوم: مـردم عـادی بـه فکر »قرعه کشـی 
و شـانس« هسـتند، مـردم ثروتمنـد بـه 

»عمـل و اقـدام« فکـر می کننـد.
سـوم: مردم عـادی فکر می کننـد برای 
کسـب ثـروت حتمـا بایـد تحصیـلات 
رسمی داشـته باشـند، مردم ثروتمند به 

یـاد گرفتـن دانـش خـاص بـاور دارند. 
چهـارم: مـردم عـادی در فکـر روزهای 
خـوبِ »گذشـته« هسـتند، ثروتمنـدان 

رؤیـای »آینـده« را دارنـد. 
پنجـم: مـردم عـادی نسـبت بـه پـول 
مـردم  دارنـد،  احساسـی  دیدگاهـی 
ثروتمنـد دربـاره ی پـول منطقـی فکـر 

. می کننـد
ششـم: افـراد عـادی پـول را بـا انجـام 
کارهایـی کـه دوسـت ندارنـد، به دسـت 
را  علایق شـان  ثروتمنـدان  می آورنـد، 

می کننـد. دنبـال 
هفتـم: افـراد عـادی از خودشـان توقعـات 
کمـی دارند تـا هیچ وقت ناامید نشـوند، افراد 
ثروتمنـد سرشـان برای چالـش درد می کند.

هشـتم: مردم عادی فکـر می کنند باید 
کاری انجـام بدهیـد تـا ثروتمنـد شـوید، 
ثروتمنـدان فکر می کنند بایـد چیزی در 
درون تان داشـته باشید تا ثروتمند شوید.
نهـم: مـردم عـادی فکـر می کننـد برای 
پـول درآوردن به پول احتیـاج دارند، مردم 
ثروتمند از پول دیگران اسـتفاده می کنند. 
دهم:مـردم عـادی فکـر می کننـد کـه 
تجـارت براسـاس منطق و سیاسـت جلو 
مـی رود، ثروتمندان می داننـد که تجارت 
براساس احساسـات و طمع پیش می رود.

یازدهـم: مردم عـادی فراتـر از وضعیت 
مـردم  می کننـد،  زندگـی  مالی شـان 
ثروتمنـد ولخرجـی بیهـوده نمی کننـد.
دوازدهم: مـردم عادی به فرزندان شـان 
یـاد می دهند چطـور زنده بماننـد، مردم 
ثروتمنـد به فرزنـدان خود یـاد می دهند 

چطور ثروتمند شـوند.
سـیزدهم: مردم عادی اجازه می دهند پول 
آنهـا را مضطرب کنـد، مردم ثروتمنـد آرامش 

فکری شـان را در ثروت پیـدا می کنند.
چهاردهـم: مـردم عـادی فکـر می کنند 
مـردم  هسـتند،  افـاده ای  ثروتمنـدان 
ثروتمنـد فقـط می خواهنـد بـا آدم هایـی 
که شـبیه خودشـان فکر می کنند سروکار 

باشند. داشـته 
پانزدهـم: مـردم عـادی روی »پس انداز« 
روی  ثروتمنـد  افـراد  می کننـد،  تمرکـز 

»کسـب ثـروت« تمرکـز می کننـد.
شـانزدهم: مردم عـادی پول شـان را در 
جـای امن نگـه می دارند، مـردم ثروتمند 
می داننـد چـه زمانی باید ریسـک کنند.

هفدهـم: مـردم عـادی دوسـت دارنـد 
راحت زندگی کنند، ثروتمندان آسـایش 

را در پیشـرفت می بیننـد.
هجدهـم: مـردم عـادی فکـر می کنند 
که باید بیـن »خانـواده « و »ثروت« یکی 
را انتخاب کننـد، ثروتمندان می دانند که 
می تواننـد هردو را با هم داشـته باشـند.
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   احسان گنجی


